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Statistické údaje ve vztahu k Městské části Praha 9.1 
 

 
 

                                                 
1 http://envis4.praha.eu/pdf/MC_Praha%209.pdf 
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Přehled kamer na území správního obvodu Praha 9 (území MČ Praha 9)2 
 

Adresa kamery Umístění 

Lovosická/pol.Prosek Lovosická 40 - střecha 

Sokolovská - Kovářská 21 Kovářská 21/748 - dům 

Vysočanská 67/555 Vysočanská 67/555 - střecha  

Prosecká VO  Prosecká  VO 901 602 

Sokolovská-Na Břehu VO Sokolovská 916 692 VO 

U Svobodárny 10 U Svobodárny 10/1215 - roh 

Děčínská - pevná Děčínská 475/12, Praha 9, Střížkov - střecha 

Jablonecká 11 Jablonecká 11- fasáda 

Bassova,Sokolovská č. 324 Sokolovská 14/324 - dům 

    

Spojovací - Novovysočanská VO Spojovací - Novovysočanská VO 900 043 

Jablonecká 40 Jablonecká 40 - fasáda 

    

Freyova VO Freyova - U Harfy DP 921 507  

Balabenka VO Sokolovská VO 916 752 

Sazka autobus nádr. VO Ocelářská VO 917 196 

Sazka - sever  FÚ Drahobejlova   Drahobejlova 48/945 - střecha FÚ 

Sazka - jih VO Českomoravská VO 921 002 

Sazka - západ   VO Českomoravská VO 920 982 

Děčínská Děčínská 475/12, Praha 9, Střížkov - střecha 

Spojovací-Novovysočanská VO-pevná IP Spojovací-Novovysočanská VO 900 043 

    

Celkem 19 

    

Kamerová stanoviště MUR 

 Poděbradská 10A - začátek Poděbradská VO 900 445 

 Poděbradská 10B  -konec Poděbradská VO 900 425 

Poděbradská 17A Poděbradská VO 900 426 

Poděbradská 17B Poděbradská VO 900 457 

Celkem 4 

 

                                                 
2 Přehled kamer na území správního obvodu Praha 9. Praha. 
https://www.praha.eu/jnp/cz/o_meste/magistrat/odbory/oddeleni_krizoveho_managementu/documents-
seznam_kamer_praha_9.html 
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CHARAKTERISTIKA NÁPADU TRESTNÉ ČINNOSTI  NA ÚMČ PRAHA 9 V ROCE 2019 
 
Podrobné znázornění sledovaných údajů je v tabulce č. 4 a 5. Jedná se o porovnání údajů za období 1. ledna 
2018 až 31. prosince 2019 v statistických údajích. 3 

   
meziroční porovnání registrovaných skutků MOP PROSEK PRAHA III.  

období 1. 1. - 31. 12. 2018/2019 

TSK - takticko-statistická klasifikace 
1.1.-

31.12.2018 
1.1.-

31.12.2019 
rozdíl rozdíl v % 

0-999 celková kriminalita 986 979 -7 -0,7 

100-699    obecná kriminalita 763 720 -43 -5,6 

300-599       majetková TČ celkem 656 617 -39 -5,9 

400-499          krádeže prosté 456 375 -81 -17,8 

800-899    hospodářská TČ 175 199 24 13,7 

500-599          ostatní majetková TČ 140 174 34 24,3 

300-399          krádeže vloupáním 60 68 8 13,3 

600-699       ostatní TČ 75 63 -12 -16,0 

700-799    zbývající TČ 48 60 12 25,0 

100-199       násilná TČ 21 38 17 81,0 

200-299       mravnostní TČ 11 2 -9 -81,8 

100-106          vraždy 0 1 1 nelze počítat 

589 poškozování cizí věci (§ 228) 108 118 10 9,3 

433 krádeže věcí z aut (§ 205) 203 116 -87 -42,9 

434 krádeže součástek motorových vozidel, jednostopých a 
dvoustopých (§ 205) 

46 57 11 23,9 

886 neodvedení daně, pojistného na sociální zabezpečení a 
podobné povinné platby (§ 241) 

20 57 37 185,0 

411 krádeže kapesní (§ 205) 42 54 12 28,6 

511 podvod (§ 209) 23 46 23 100,0 

431 krádeže motorových vozidel dvoustopých (§ 205, 207) 38 41 3 7,9 

480 krádeže v jiných objektech (§ 205) 61 39 -22 -36,1 

390 krádeže vloupáním do ostatních objektů (§ 178, 205) 25 36 11 44,0 

838 neoprávněné opatření, padělání a pozměnění platebního 
prostředku (§ 234) 

31 30 -1 -3,2 

435 krádeže jízdních kol (§ 205, 207) 34 26 -8 -23,5 

371 krádeže vloupáním do bytů (§ 178, 205) 29 24 -5 -17,2 

772 zanedbání povinné výživy (§ 196) 15 24 9 60,0 

819 zkrácení daně (§ 240) 12 19 7 58,3 

864 legalizace výnosů z trestné činnosti (§ 216, 217) 12 18 6 50,0 

830 podvod (§ 209) 16 18 2 12,5 

663 maření výkonu úředního rozhodnutí (§ 337) 34 16 -18 -52,9 

151 úmyslné ublížení na zdraví (§ 145 - 146a) 7 16 9 128,6 

413 krádeže jiné na osobách (§ 205) 18 16 -2 -11,1 

771 ohrožení pod vlivem návykové látky, opilství (§ 274, 360) 12 15 3 25,0 

611 výtržnictví (§ 358, 359) 2 14 12 600,0 

881 úvěrový podvod (§ 211) 4 13 9 225,0 

731 dopravní nehody silniční nedbalostní (§ 143, 147, 148, 273, 
274, 277, 360) 

15 11 -4 -26,7 

635 nedovolená výroba a držení psychotropních látek a jedů pro 
jiného (§ 283) 

8 10 2 25,0 

829 zpronevěra (§ 206) 6 10 4 66,7 

                                                 
3 MAJOR, Vladimír; Ladislav HRDLIČKA. Informace o bezpečnostní situaci na území OŘP Praha III a MČ Praha 9 
v roce 2019. Praha: obvodní ředitelství policie Praha III, 9. V. 2020, č. j.: KRPA-119512-1/ČJ-2020-0013KR. 
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451 krádeže v bytech (§ 205) 5 10 5 100,0 

490 krádeže ostatní (§ 205) 7 9 2 28,6 

588 zatajení věci (§ 219) 7 8 1 14,3 

790 ostatní trestná činnost (§ 150-151, 164-167, 181-184, 218, 
220-221, 227, 272-273, 275-278, 280, 328, 335-336, 344-347, 350-
351, 364-365, 367-368) 

3 8 5 166,7 

641 nedovolená výroba a držení psychotropních látek a jedů pro 
sebe (§ 284) 

3 7 4 133,3 

863 porušení autorského práva, práv k databázím (§ 270, 271) 49 7 -42 -85,7 

432 krádeže motorových vozidel jednostopých (§ 205, 207) 1 7 6 600,0 

185 týrání svěřené osoby (§ 198) 3 5 2 66,7 

890 ostatní hospodářské TČ (§ 181, 183, 218, 227, 229, 247, 280, 
305 - 307, 337) 

0 5 5 nelze počítat 

613 sprejerství (§ 228/2) 19 5 -14 -73,7 

373 krádeže vloupáním do rodinných domků (§ 178, 205) 1 5 4 400,0 

865 poškození a zneužití záznamu na nosiči informací (§ 230 - 232) 4 4 0 0,0 

186 týrání osoby žijící ve společném obydlí (§ 199) 1 3 2 200,0 

822 poškození věřitele (§ 222) 3 3 0 0,0 

131 loupež (§ 173) 3 3 0 0,0 

183 porušování domovní svobody (§ 178) 4 3 -1 -25,0 

631 ohrožování výchovy dítěte (§ 201, 202) 3 3 0 0,0 

651 požáry (§ 228, 272, 273) 3 3 0 0,0 

666 legalizace výnosů z trestné činnosti, tzv. praní špinavých peněz 
(§ 216) 

0 3 3 nelze počítat 

181 vydírání (§ 175) 1 3 2 200,0 

803 neoprávněné podnikání (§ 251) 0 3 3 nelze počítat 

351 krádeže vloupáním do škol (§ 205) 1 2 1 100,0 

521 zpronevěra (§ 206) 2 2 0 0,0 

815 podvody v sociálním zabezpečení a nemocenském pojištěni (§ 
209) 

0 2 2 nelze počítat 

834 neoprávněné provozování hazardní hry (§ 252) 0 2 2 nelze počítat 

816 padělání a pozměnění peněz (§ 233) 5 1 -4 -80,0 

833 zneužívání informací, postavení v obchodním styku (§ 255, 
255a) 

0 1 1 nelze počítat 

174 nebezpečné pronásledování (§ 354) 0 1 1 nelze počítat 

808 zkreslování údajů o stavu hospodaření a jmění (§ 254) 1 1 0 0,0 

785 šíření poplašné zprávy (§ 357) 0 1 1 nelze počítat 

662 nedovolené ozbrojování (§ 279) 3 1 -2 -66,7 

171 násilí proti skupině obyvatelů a proti jednotlivci (§ 352) 0 1 1 nelze počítat 

290 ostatní mravnostní trestné činy (§ 190, 192 - 194) 4 1 -3 -75,0 

311 krádeže vloupáním do obchodů (§ 205) 2 1 -1 -50,0 

143 násilí proti úřední osobě - na obecním policistovi (§ 323 - 326) 0 1 1 nelze počítat 

789 podpora a propagace hnutí (§ 400, 401, 402, 403, 404, 405) 0 1 1 nelze počítat 

801 porušení předpisů o pravidlech hospodářské soutěže (§ 248) 0 1 1 nelze počítat 

880 pojistný podvod (§ 210) 3 1 -2 -66,7 

848 zvýhodnění věřitele (§ 223) 0 1 1 nelze počítat 

811 porušení povinnosti při správě cizího majetku (§ 220, 221) 4 1 -3 -75,0 

642 nedovolená výroba a držení psychotropních látek a jedů pro 
výrobu (§ 286) 

0 1 1 nelze počítat 

106 vraždy - ostatní (§ 140) 0 1 1 nelze počítat 

823 padělání a pozměnění veřejné listiny (§ 348) 0 1 1 nelze počítat 

201 znásilnění (§ 185) 4 1 -3 -75,0 

188 útisk (§ 177) 0 1 1 nelze počítat 

173 nebezpečné vyhrožování (§ 353) 2 0 -2 -100,0 
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323 krádeže vloupáním do kiosků (§ 205) 1 0 -1 -100,0 

751 ublížení na zdraví z nedbalosti - ostatní (§ 143, 147, 148, 274, 
360) 

1 0 -1 -100,0 

462 krádeže během jízdy v DP - mimo zásilek (§ 205) 1 0 -1 -100,0 

322 krádeže vloupáním do ubytovacích objektů (§ 205) 1 0 -1 -100,0 

762 poškozování věřitele (§ 222) 1 0 -1 -100,0 

861 porušení práv k ochranné známce a jiným označením (§ 268) 1 0 -1 -100,0 

812 krádež (§ 205) 2 0 -2 -100,0 

810 porušení povinnosti v insolvenčním řízení (§ 225) 1 0 -1 -100,0 

784 týrání zvířat (§ 302, 303) 1 0 -1 -100,0 

231 ostatní pohlavní úchylky (§ 358) 2 0 -2 -100,0 

241 šíření pornografie (§ 191) 1 0 -1 -100,0 

860 podílnictví (§ 214, 215) 1 0 -1 -100,0 

       

meziroční porovnání registrovaných skutků MOP VYSOČANY PRAHA III.  
období 1. 1. - 31. 12. 2018/2019 

TSK - takticko-statistická klasifikace 
1.1.-

31.12.2018 
1.1.-31.12.2019 rozdíl rozdíl v % 

0-999 celková kriminalita 1 332 1 400 68 5,1 

100-699    obecná kriminalita 1 026 1 173 147 14,3 

300-599       majetková TČ celkem 845 1 024 179 21,2 

400-499          krádeže prosté 577 687 110 19,1 

300-399          krádeže vloupáním 142 187 45 31,7 

800-899    hospodářská TČ 226 156 -70 -31,0 

500-599          ostatní majetková TČ 126 150 24 19,0 

600-699       ostatní TČ 145 115 -30 -20,7 

700-799    zbývající TČ 80 70 -10 -12,5 

100-199       násilná TČ 32 28 -4 -12,5 

200-299       mravnostní TČ 4 6 2 50,0 

100-106          vraždy 0 1 1 nelze počítat 

433 krádeže věcí z aut (§ 205) 168 232 64 38,1 

480 krádeže v jiných objektech (§ 205) 139 145 6 4,3 

390 krádeže vloupáním do ostatních objektů (§ 178, 205) 105 139 34 32,4 

411 krádeže kapesní (§ 205) 79 108 29 36,7 

589 poškozování cizí věci (§ 228) 63 73 10 15,9 

838 neoprávněné opatření, padělání a pozměnění platebního 
prostředku (§ 234) 

70 57 -13 -18,6 

511 podvod (§ 209) 44 56 12 27,3 

663 maření výkonu úředního rozhodnutí (§ 337) 45 48 3 6,7 

434 krádeže součástek motorových vozidel, jednostopých a 
dvoustopých (§ 205) 

38 47 9 23,7 

435 krádeže jízdních kol (§ 205, 207) 48 43 -5 -10,4 

431 krádeže motorových vozidel dvoustopých (§ 205, 207) 27 41 14 51,9 

413 krádeže jiné na osobách (§ 205) 47 36 -11 -23,4 

613 sprejerství (§ 228/2) 38 36 -2 -5,3 

772 zanedbání povinné výživy (§ 196) 27 27 0 0,0 

490 krádeže ostatní (§ 205) 18 26 8 44,4 

771 ohrožení pod vlivem návykové látky, opilství (§ 274, 360) 29 21 -8 -27,6 

886 neodvedení daně, pojistného na sociální zabezpečení a 
podobné povinné platby (§ 241) 

34 20 -14 -41,2 

371 krádeže vloupáním do bytů (§ 178, 205) 17 19 2 11,8 

819 zkrácení daně (§ 240) 60 19 -41 -68,3 

731 dopravní nehody silniční nedbalostní (§ 143, 147, 148, 273, 
274, 277, 360) 

19 17 -2 -10,5 
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588 zatajení věci (§ 219) 17 16 -1 -5,9 

151 úmyslné ublížení na zdraví (§ 145 - 146a) 10 12 2 20,0 

823 padělání a pozměnění veřejné listiny (§ 348) 9 11 2 22,2 

829 zpronevěra (§ 206) 12 9 -3 -25,0 

311 krádeže vloupáním do obchodů (§ 205) 6 9 3 50,0 

816 padělání a pozměnění peněz (§ 233) 10 8 -2 -20,0 

635 nedovolená výroba a držení psychotropních látek a jedů pro 
jiného (§ 283) 

39 8 -31 -79,5 

611 výtržnictví (§ 358, 359) 5 8 3 60,0 

351 krádeže vloupáním do škol (§ 205) 1 5 4 400,0 

323 krádeže vloupáním do kiosků (§ 205) 0 5 5 nelze počítat 

432 krádeže motorových vozidel jednostopých (§ 205, 207) 5 5 0 0,0 

881 úvěrový podvod (§ 211) 13 5 -8 -61,5 

863 porušení autorského práva, práv k databázím (§ 270, 271) 0 5 5 nelze počítat 

641 nedovolená výroba a držení psychotropních látek a jedů pro 
sebe (§ 284) 

5 5 0 0,0 

521 zpronevěra (§ 206) 2 5 3 150,0 

201 znásilnění (§ 185) 1 4 3 300,0 

651 požáry (§ 228, 272, 273) 3 4 1 33,3 

864 legalizace výnosů z trestné činnosti (§ 216, 217) 4 4 0 0,0 

830 podvod (§ 209) 4 4 0 0,0 

131 loupež (§ 173) 9 4 -5 -55,6 

321 krádeže vloupáním do restaurací a hostinců (§ 205) 5 4 -1 -20,0 

181 vydírání (§ 175) 3 3 0 0,0 

451 krádeže v bytech (§ 205) 8 3 -5 -62,5 

790 ostatní trestná činnost (§ 150-151, 164-167, 181-184, 218, 
220-221, 227, 272-273, 275-278, 280, 328, 335-336, 344-347, 350-
351, 364-365, 367-368) 

4 3 -1 -25,0 

808 zkreslování údajů o stavu hospodaření a jmění (§ 254) 1 3 2 200,0 

880 pojistný podvod (§ 210) 0 3 3 nelze počítat 

811 porušení povinnosti při správě cizího majetku (§ 220, 221) 1 2 1 100,0 

372 krádeže vloupáním do víkendových chat (§ 178, 205) 0 2 2 nelze počítat 

865 poškození a zneužití záznamu na nosiči informací (§ 230 - 232) 5 2 -3 -60,0 

785 šíření poplašné zprávy (§ 357) 1 2 1 100,0 

667 legalizace výnosů z trestné činnosti z nedbalosti, tzv. praní 
špinavých peněz (§ 217) 

0 2 2 nelze počítat 

141 násilí proti úřední osobě a orgánu veřejné moci - mimo policie 
(§ 323 - 326) 

0 2 2 nelze počítat 

185 týrání svěřené osoby (§ 198) 1 2 1 100,0 

174 nebezpečné pronásledování (§ 354) 0 1 1 nelze počítat 

184 neoprávněný zásah do práva k domu (§ 208) 0 1 1 nelze počítat 

142 násilí proti úřední osobě - na policistovi PČR (§ 323 - 326) 1 1 0 0,0 

290 ostatní mravnostní trestné činy (§ 190, 192 - 194) 1 1 0 0,0 

173 nebezpečné vyhrožování (§ 353) 4 1 -3 -75,0 

312 krádeže vloupáním do výkladních skříní (§ 205) 0 1 1 nelze počítat 

322 krádeže vloupáním do ubytovacích objektů (§ 205) 5 1 -4 -80,0 

341 krádeže vloupáním do pokladen a pancéřových skříní (§ 205) 0 1 1 nelze počítat 

231 ostatní pohlavní úchylky (§ 358) 1 1 0 0,0 

103 vraždy - mot. osobními vztahy (§ 140) 0 1 1 nelze počítat 

462 krádeže během jízdy v DP - mimo zásilek (§ 205) 0 1 1 nelze počítat 

0 právní kvalifikace nestanovena 0 1 1 nelze počítat 

631 ohrožování výchovy dítěte (§ 201, 202) 3 1 -2 -66,7 

812 krádež (§ 205) 2 1 -1 -50,0 
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664 překupnictví a přechovávačství - podílnictví (§ 214, 215) 3 1 -2 -66,7 

834 neoprávněné provozování hazardní hry (§ 252) 0 1 1 nelze počítat 

643 nedovolené pěstování rostlin obsahující omamnou látku (§ 
285) 

0 1 1 nelze počítat 

373 krádeže vloupáním do rodinných domků (§ 178, 205) 2 1 -1 -50,0 

821 úplatkářství - přijetí úplatku (§ 331) 0 1 1 nelze počítat 

662 nedovolené ozbrojování (§ 279) 2 1 -1 -50,0 

815 podvody v sociálním zabezpečení a nemocenském pojištěni (§ 
209) 

0 1 1 nelze počítat 

324 krádeže vloupáním do jídelen, závodních kuchyní a 
stravovacích zařízení (§ 205) 

1 0 -1 -100,0 

183 porušování domovní svobody (§ 178) 1 0 -1 -100,0 

642 nedovolená výroba a držení psychotropních látek a jedů pro 
výrobu (§ 286) 

2 0 -2 -100,0 

211 pohlavní zneužívání v závislosti (§ 187/2) 1 0 -1 -100,0 

186 týrání osoby žijící ve společném obydlí (§ 199) 3 0 -3 -100,0 

822 poškození věřitele (§ 222) 1 0 -1 -100,0 
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OŘP PRAHA III – jednotlivé měsíce (leden 2020, září 2021, včetně, s důrazem na obecnou a majetkovou trestnou činnost, agregovaná data). 

 
 I 2020 II 2020 III 2020 IV 2020 V 2020 VI 2020 VII 2020 VIII 2020 IX 2020 X 2020 XI 2020 XII 2020 I 2021 II 2021 III 2021 IV 2021 V 2021 VI 2021 VII 2021 VIII 2021 IX 2021 

celková kriminalita 1 116 947 734 679 746 898 853 904 919 781 664 691 737 656 729 631 753 840 816 913 944 

obecná kriminalita 914 737 598 563 617 733 703 761 759 612 499 585 595 552 610 542 630     

násilná TČ 47 31 28 31 25 28 34 34 35 20 17 35 36 23 40 40 18     

 vraždy 2 0 2 1 0 0 2 1 0 1 0 0 0 0 0 1 0     

 mravnostní TČ 9 6 8 -1 11 3 5 16 1 1 13 5 7 12 6 6 3     

 majetková TČ celkem 737 599 474 485 502 592 584 625 649 532 385 457 455 437 448 412 511 555 580 646 681 

 krádeže vloupáním 139 116 99 108 90 83 101 124 119 147 85 106 240 234 233 206 249     

 krádeže prosté 475 376 302 275 331 399 389 396 429 324 243 269 108 121 87 109 153     

 ostatní majetková TČ 123 107 73 102 81 110 94 105 101 61 57 82 107 82 128 97 109     

 ostatní TČ 121 101 88 48 79 110 80 86 74 59 84 88 97 80 116 84 98     

 zbývající TČ 73 76 61 62 58 66 62 59 91 94 82 47 82 74 63 49 78     

 hospodářská TČ 129 134 75 54 70 99 88 83 69 75 83 58 60 30 56 40 45     

 vojenská a protiúst. TČ 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 1 0     

 právní kvalifikace nestanovena 0 0 0 0 1 0 0 1 0 0 0 1 0 0 0 0 0     
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OŘP PRAHA III – kumulativní statistika 

 
 I 2020 I-II 2020 I-III 2020 I-IV 2020 I-V 2020 I-VI 2020 I-VII 2020 I-VIII 2020 I-IX 2020 I-X 2020 I-XI 2020 I-XII 2020 I 2021 I-II 2021 I-III 2021 I-IV 2021 I-V 2021 I-VI 2021 I-VII 2021 I-VIII 2021 I-IX 2021 

celková kriminalita 1 116 2 063 2 797 3 476 4 222 5 120 5 973 6 877 7 796 8 577 9 241 9 932 737 1 393 2 122 2 753 3 506 4 346 5 162 6 075 7 019 

 obecná kriminalita 914 1 651 2 249 2 812 3 429 4 162 4 865 5 626 6 385 6 997 7 496 8 081 595 1 147 1 757 2 299 2 929 3 632 4 335 5 112 5 926 

 násilná TČ 47 78 106 137 162 190 224 258 293 313 330 365 36 59 99 139 157 181 205 236 276 

 vraždy 2 2 4 5 5 5 7 9 8 9 8 8 0 0 0 1 1 3 4 7 8 

 mravnostní TČ 9 15 23 22 33 36 41 57 58 59 72 77 7 19 25 31 34 41 60 65 70 

 majetková TČ celkem 737 1 336 1 810 2 295 2 797 3 389 3 973 4 598 5 247 5 779 6 164 6 621 455 892 1 340 1 752 2 263 2 818 3 398 4 044 4 725 

 krádeže vloupáním 139 255 354 462 552 635 736 860 979 1 126 1 211 1 317 240 474 707 913 1 162 1 420 1 655 1 936 2 190 

 krádeže prosté 475 851 1 153 1 428 1 759 2 158 2 547 2 943 3 372 3 696 3 939 4 208 108 229 316 425 578 749 964 1 204 1 455 

 ostatní majetková TČ 123 230 303 405 486 596 690 795 896 957 1 014 1 096 107 189 317 414 523 649 779 904 1 080 

 ostatní TČ 121 222 310 358 437 547 627 713 787 846 930 1 018 97 177 293 377 475 592 672 767 855 

 zbývající TČ 73 149 210 272 330 396 458 517 608 702 784 831 82 156 219 268 346 420 478 540 7 019 

 hospodářská TČ 129 263 338 392 462 561 649 732 801 876 959 1 017 60 90 146 186 231 294 349 423 5 926 

 vojenská a protiúst. TČ 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 1 0 0 0 0 276 

 právní kvalifikace nestanovena 0 0 0 0 1 1 1 2 2 2 2 3 0 0 0 0 0 0 0 0 0 
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MONITORING OTEVŘENÝCH INFORMAČNÍCH ZDROJŮ 
 
A-01 
 
Monitoring tisku pokrývá primárně roky 2012, 2014 a 2015. 
 
ROK 2012 
 
Praha 14 se stane první městskou částí, kde začne působit Asistent prevence kriminality. Asistent 
bude společně se strážníky Městské policie dbát ve vybraných oblastech sídliště Černý Most  
o bezpečnost všech, kteří zde žijí a pohybují se.4 
 
ROK 2014 
 
Také příští rok radnice Prahy 14 plánuje zapojit se do programu prevence kriminality, který pravidelně 
vyhlašuje magistrát. Radní na svém posledním jednání schválili podání žádosti o poskytnutí 
magistrátní dotace na tři projekty.  
„Ve dvou případech se jedná o snahu pokračovat v započaté práci z minulých let. Ve třetím jde  
o zcela nový projekt pro děti a mládež ohrožené rizikovým chováním,“ vysvětluje radní Irena 
Kolmanová, do jejíž gesce patří i bezpečnost. Novinka nese název Box Plechárna Praha. Radnice na ní 
chce spolupracovat se svou příspěvkovou organizací Praha 14 kulturní. Projekt zahrnuje boxerské 
tréninky pro zmíněnou skupinu zájemců ve věku od 10 do 26 let žijících v Praze 14, nebo pětidenní 
sportovní soustředění. „Trenéři jsou místní, pracují v naší městské části jako asistenti prevence 
kriminality. Díky jejich dokonalé znalosti zdejší lokality i rodin, jsou ideálními trenéry v podobném 
projektu,“ vysvětluje radní Kolmanová. Aby mohla Praha 14 projekt spustit, potřebuje, aby hlavní 
město schválilo grant ve výši 100 tisíc korun. Sama by pak uhradila necelých 12 tisíc.5 
 
ROK 2015 
 
Staronový starosta Radek Vondra říká Pražskému deníku o jednání Prahy 14: I za málo peněz se 
snaží dělat co nejvíce muziky. Radek Vondra, který je starostou Prahy 14 už druhé volební období, vidí 
v malém rozpočtu městské části i určitou výhodu. Tu vidí i v běhu, při němž řeší aktuální problémy … 
Kromě malého rozpočtu se Praha 14 potýká i s kriminalitou. Čtrnáctá městská část nemá upřímně 
moc dobrou pověst v celopražském kontextu. V počtu přestupků čísla klesají jako v celé Praze. Nijak se 
nevyjímáme. Spíše pocit bezpečí zde není na dobré úrovni.  
Je to kvůli malému počtu strážníků? Podíl má i to, jak prostor sídlišť vypadá, jaké je zde osvětlení. 
Městská policie pracuje dobře, jen má nedostatek strážníků. Je tu čtrnáct volných míst, která nejsou 
obsazena. Říkáme lidem, kteří si stěžují na bezpečnost, že jestli ví o někom, kdo může jít dělat 
strážníka. Nebo oni sami.  
Jak zlepšit pocit bezpečí? Pocit je ovlivněn zejména věcmi, které městská policie může řešit okrajově. 
Jde o mezilidské vztahy či chování, které není přestupkové, ale lidi ruší. Třeba hlasitá hudba ve 
večerních hodinách, pořvávání na ulicích nebo drobné krádeže, které nemáte šanci zachytit. Ke 
zlepšení situace spustila Praha 14 před třemi lety projekt asistentů prevence kriminality.  
Co mají na starost? Nemají zbraň, fungují pod městskou policií a chodí po sídlišti. Když vidí skupinku, 
která znepříjemňuje život okolí, společně s ní hledají způsob, jak vyžít. Právě fakt, že nemají pravomoc 
policie, jim umožňuje kontakt s lidmi. Když přijde strážník, člověk si řekne: „On mi dá pokutu, on mě 
vyvede.“ Zatímco oslovená osoba ví, že daný člověk za ním přišel a chce mu pomoci řešit problémy. 
Projekt funguje dobře a měl by se v blízké době rozšířit na celou Prahu.6 

                                                 
4 Asistent prevence kriminality v Praze 14, Pražský deník, 9. VIII. 2012. 
5 Boxem proti kriminalitě. Pražský deník, 23. XII. 2014.  
6 Snažíme se být menší dravou štikou. Pražský deník, 10. III. 2015. 
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Rádce z problémové lokality má jen Praha 14. Možná přibudou další. 
Ač pracují u policie, nejsou jejich zbraní pistole, ale vlídná slova a mnoho přátel. Řeč je o asistentech 
prevence kriminality, kteří pomáhají obcím v předcházení trestným činům v problémových místech.  
V těch často bydlí lidé z řad menšin. Ze stejného sousedství jsou i preventisté, díky čemuž znají celou 
lokalitu  
a rodin.  
Při obchůzkách se mnohdy dávají se známými do řeči a zjišťují různé informace, ke kterým by se běžný 
strážník ani nedostal. „Díky asistentům prevence kriminality má police vhled do té lokality,“ říká 
Rudolf Rubeš, mluvčí městské policie v Praze. Právě pod policií asistenti fungují.  
S fungováním tohoto programu se seznámily kromě jiných částí republiky i města středních Čech. Na 
Kladně mají čtyři asistenty prevence kriminality. Zkušenost má i Kutná Hora se třemi asistenty.  
V Praze sice taky tento program běží, ale asistent je tu však jeden. A ten má na starosti Černý Most na 
Praze 14.  
Před několika týdny byli dva, jednomu však skončila smlouva. Zda přibude nový, není zatím jasné. 
Podle ředitele pražské pobočky Člověka v tísni by bylo vhodné, aby se projekt rozšířil i do jiných koutů 
města.  
„Víme, že se o tento projekt zajímaly i jiné městské části,“ prozrazuje Irena Kolmanová, radní Prahy 
14, která má na starosti bezpečnost. Zároveň však dodává, že zatím Prahu 14 v tomto smyslu nikdo 
neoslovil ke spolupráci. Přestože se k tomuto kroku zatím jiné části neměly, měl by nastat zlom.  
Důvodem, proč v hlavním městě není tolik asistentů prevence kriminality jako v jiných českých 
městech, je ten, že Praha nemá sociálně vyloučené lokality. „Na jednom místě je soustředěno více 
osob, které vykazují stejné rysy. V tomto případě chudobu nebo porušování pořádku,“ vysvětluje 
pojem Václav Kučera, ředitel pražské pobočky organizace Člověk v tísni. Právě pro taková místa byl 
program v roce 2009 vytvořen ministerstvem vnitra.  
Podle Kučery tyto lokality už ve svém smyslu slova v Praze nejsou. V důsledku stěhování, třeba kvůli 
povodním, se smrskly jen na bloky domů. Největším místem, kde žijí často chudí, nepříliš vzdělaní  
a nezaměstnaní lidé, je pak už zmiňovaný Černý Most na čtrnácté městské části.  
„Vnímáme určité zklidnění na úrovni veřejného pořádku, a to zejména v sídlištních lokalitách. 
Nejviditelnější je to v teplých měsících, kdy zpravidla počet prohřešků proti veřejnému pořádku 
narůstá,“ prozrazuje dosažené úspěchy spojené s asistenty prevence kriminality radní Irena 
Kolmanová, jež má na starost bezpečnost na Praze 14.  
Přestože jiné části Prahy nemají tak podobně velké místo, jako je sídliště na Černém Mostě, mělo by 
podle Kučery význam asistenty prevence kriminality rozšířit. Alespoň na Libeň na Praze 8 a na Smíchov 
na Praze 5.  
K druhé jmenované městské části ředitel pražské pobočky neziskové organizace říká ve spojitosti  
s asistentem prevence kriminality: „Odmítali se tím v minulém období zabývat, protože by tak prý 
přiznali, že tu je problém.“  
Nynější vedení radnice však už samo přiznává, že v otázce bezpečnosti a prevence, které se věnuje, 
není vše růžové. „I proto jsme nově zřídili Odbor bezpečnostní a prevence kriminality. Nyní v jeho 
rámci začínáme s přípravou programů řešících jednotlivé aspekty této u nás naléhavé problematiky,“ 
míní starosta Prahy 5 Radek Klíma.  
Přestože městská část považuje prevenci kriminality za naprosto zásadní součást veškerých aktivit, 
která může zlepšit městskou část, není vznik asistenta prevence kriminality jistý. Jelikož teprve Praha 
5 s přípravou projektů začíná, neumí zatím říct jejich konkrétní podobu.  
Starostu osmé městské části Romana Petruse projekt asistenta prevence kriminality velice zaujal. 
Alespoň podle mluvčí Prahy 8 Anny Patočkové. „Určitě se chceme dozvědět více, proto budeme 
komunikovat s Prahou 14,“ sděluje Patočková.  
Jestli se však asistenti, i přes zájem starosty, rozšíří také do další části hlavního města, není doposud 
jisté. Až po zjištění bližších informací a konzultaci s tamní městskou policií se vedení městské části 
rozhodne, zda je vhodné se do projektu pustit.  
Ostatní městské části, které na svém území nemají moc lidí romské národnosti, jež se v sociálně 
vyloučených lokalitách často nachází, se do projektu ani pouštět nechtějí.  
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Asistenti prevence kriminality však mají kromě předcházení trestné činnosti i vliv na začleňování 
menšin do většinové společnosti. Jejich působení pak má největší dopad hlavně u dětí a mládeže. 
„Tady u nás se jedná hlavně o záškoláctví,“ přibližuje situaci na Praze 14 zdejší strážník Michal Dlouhý, 
jenž je s tímto projektem spjat už od jeho začátku. Ten na čtrnácté městské části začal před třemi lety 
a Dlouhý byl mentorem asistentů, kteří zde pracovali.  
Místem, kam děti za školou často chodí, je Centrum Černý Most, které na školáky podle policisty 
působí jako magnet. „Mají tam všechny možné atrakce, za předpokladu, že mají aspoň trochu peněz. 
Když nemají, tak i wifina zadarmo je prostě láká,“ líčí Dlouhý.  
Díky tomu, že preventista zná lidi ve své lokalitě, může si pak o neřestech dětí promluvit s jich rodiči. 
Tím, že už pak děti mají strach, aby zase neměli problém, tak raději do školy chodí. Postupně si mohou 
záškoláci na pravidelnou docházku zvyknout. „Může to být dobré i do budoucnosti, dosáhnou vyššího 
vzdělání,“ tvrdí mluvčí pražské městské policie Rudolf Rubeš.  
Což ostatně potvrzuje i Kučera s tím, že se tak děti pomalu začleňují do společnosti. Když má zároveň 
asistent respekt komunity, může se stát pro děti a mládež vzorem, ke kterému by vzhlíželi. To co 
funguje u dětí je u starších těžší.  
„Na dospělé už po tisíce let funguje jen represe. Strom se může ohýbat, dokud je mladý, ve stáří už to 
nejde. Pokud je nějaký letitý kriminálník, tak mu můžeme těžko domlouvat, co má dělat,“ míní 
strážník Dlouhý. I přesto může mít preventista vliv i na dospělé.  
Stejně jako děti, i staří v něm mohou vidět vzor. Sami mohou vnímat asistenta prevence kriminality 
tak, že pracuje u policie.  
„Komunita začne přispívat k tomu, že ji veřejný pořádek začne také zajímat. Protože on tam dělá i ten 
asistent, tak přeci jeho nepodrazí,“ popisuje Rubeš. Ne vše však funguje zcela idylicky, proto i nadále 
strážníci řeší v lokalitě nějaké problémy. I tak došlo za dobu programu ke zklidnění okolí, což pozitivně 
chválí i obyvatelé.  „Vnímáme určité zklidnění na úrovni veřejného pořádku, a to zejména v sídlištních 
lokalitách. “ Irena Kolmanová, radní pro bezpečnost Praha 14 „Určitě se chceme dozvědět více, proto 
budeme komunikovat s Prahou 14.“ Anna Patočková, mluvčí Prahy 8.7 
 
S projektem asistent prevence kriminality v Praze 14 je strážník Michal Dlouhý spojen už od začátku, 
tedy od doby před třemi lety. Díky asistentům, se kterými pracoval, se mu dostalo mnoha informací.  
A důvěry.  
Co obnáší den s asistentem? Vykonávám normální běžnou činnost, kterou bych dělal i bez něj. Obejdu 
si okrsek a zjistím, co je kde za problém, projdu si úkoly stanovené na týden. S tím mi pomáhá v rámci 
svých znalostí. Zná spoustu lidí, které já ne. Získávám tak v průběhu služby informace.  
Chodíte společně. Nemůže vaše přítomnost ovlivnit sdílnost lidí s preventistou? Samozřejmě to vliv 
má. Kdyby však chodil sám, informace mi zůstanou utajeny. Nesepisuje žádné úřední záznamy. Když  
s ním ale obcházím ulice a potkáme jeho známého, nechávám je si povídat. Tím získám mnoho 
informací, takže je to přínosné.  
Stoupá ve vás důvěra těch lidí, když chodíte s jedním z nich? Určitě, a to podstatným způsobem 
u jejich komunity. Už předtím jsem se vždycky snažil každému měřit stejným metrem, takže už 
předtím se spousta lidí romské národnosti se mnou bavila. Ale dneska je těch lidí mnohem víc. To jsou 
všemožní Arabové, nějaký Armén a další, kteří by si se mnou dříve vůbec nepovídali. Tahle jsme se 
poznali během pochůzek.  
Jak dlouho povídání na ulici trvají? Někdo by to mohl vnímat tak, že k naší práci to úplně nepatří, ale 
jeden z cílů okrskářů je poznávat lidi. Když se s nimi nebudete bavit, tak vám nic neřeknou. Není to 
tak, že bychom někde půl hodiny stáli. Ale když prostě někoho potkáme, tak se na deset minut 
zastavíme, oni pohovoří a jdeme dál.  
Jaké jsou reakce veřejnosti? Spíš se jedná o překvapení. Když někdo vidí našeho asistenta  
v uniformě, která se podobá policejní uniformě, ale ze zákona nemůže být stejná, tak většinou otevře 
ústa a není schopen uvěřit tomu, co vidí. Lidi se mě ptají, co se to u nás děje, koho bereme. Mají řadu 

                                                 
7 Asistenti strážníků: V Praze slouží jeden. Pražský deník, 30. III. 2015. 
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předsudků, a co si budeme nalhávat, ne vždy neoprávněných. Jiní lidí zase asistentovi gratulují k jeho 
práci, když nás potkají. Názory jsou a dost protichůdné.8 
 

                                                 
8 Asistent prevence kriminality sklízí protichůdné názory lidí, Pražský deník, 30. III. 2015. 
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A-02 
 
ROK 2003 
 
Spekulace o tom, že prostitutky chce město vystrnadit z centra do okrajových částí, se jako varianta 
řešení objevují už několik let. Mezi jinými měly být novým působištěm kněžek lásky například Žižkov, 
Holešovice nebo Vysočany. "Měly by se vybrat oblasti, kde převažuje průmysl, s továrnami a bez 
bytové zástavby. Tam by prostitutky nevzbuzovaly pohoršení," uvažuje strarosta Prahy 9 Vladimír 
Řihák. Přestože velké stěhování prostituce do veřejných domů bude možné nejdřív za dva až tři roky, 
už nyní by někteří investoři chtěli mít jasno. "Chystáme v Kolbenově ulici výstavbu luxusních bytů a 
kanceláří. Ráda bych viděla společnost, která by chtěla platit nájem v prvotřídním obchodním centru v 
sousedství červených luceren," obává se Magdalena Gómezová ze společnosti Ablon.  
Magistrát do rozmístění »hampejzů« mluvit nehodlá. "V žádném případě nebudeme pražskou 
prostituci organizovat. Pokud městská část veřejný dům povolí, bude tam stát," uvedl Rudolf Blažek, 
náměstek primátora. Praha 9 zatím o Kolbenově ulici neuvažuje.9 
 
ROK 2005 
 
Do bývalé tovární čtvrti se přistěhuje až deset tisíc lidí. Přilákat je má i pás zeleně kolem toku Rokytky  
Na rozlehlé ploše bývalých továren ČKD ve Vysočanech může začít růst město ve městě. Do deseti let 
zde má najít nový domov až deset tisíc lidí, další tisíce sem budou dojíždět za prací.  
Nevzhledné roští kolem koryta Rokytky se za pár let stane vyhledávaným místem odpočinku v zeleni. 
Kolem údolí Rokytky mezi Kolbenovou a Poděbradskou ulicí vyrostou tisíce bytů. Za nimi, u rušných 
ulic pak budou kancelářské budovy.  Podle odhadů představitelů města by se tak mělo stát již za pět 
až sedm let. Městští radní totiž odsouhlasili změnu územního plánu na využití tohoto obrovského 
území bývalých továren a zároveň zrušili současnou stavební uzávěru.  
"Stavební uzávěra v tomto místě byla přirozeným krokem předtím, než bude schválen územní plán. 
Cílem bylo zajistit rehabilitaci celého území, nejen jednotlivých částí," řekl náměstek primátora Jan 
Bürgermeister s tím, že změny začnou platit až ve chvíli, kdy je přijme zastupitelstvo města. To o nich 
bude jednat na konci října. "Důležitým faktorem pro zkoumání možností rozvoje tohoto území byl i vliv 
kbelského letiště. Vycházeli jsme však z toho, že má svou omezenou životnost, a tak rozvoji nebude 
bránit," řekl náměstek. Pozemky na rozlehlém území, které je zhruba ohraničeno Poděbradskou, 
Kbelskou, Kolbenovou a Freyovou ulicí, patří většinou soukromým firmám. Některé z nich již 
představily své projekty na oživení této vysočanské oblasti.  
Původně investoři počítali s tím, že zde vzniknou především velké kancelářské budovy s obchody  
a několika byty. Po protestech radnice Prahy 9 se však poměr obrátil ve prospěch bytů. Zástupci 
radnice Prahy 9 tvrdí, že zde v nejbližších letech vznikne až deset tisíc nových bytů.  
Na pět set z nich má vyrůst severně od ulice Kolbenova v nové čtvrti, kterou staví společnost Ablon.  
"V původním plánu jsme počítali jenom s administrativním centrem, ale s tím nesouhlasila radnice 
Prahy 9," uvedla již dříve marketingová ředitelka Ablonu Andrea Ševčíková. Kromě tisícovky obyvatel 
zde bude v nových kancelářích pracovat více než pět tisíc lidí. V nové čtvrti tak vzniknou i prodejny, 
restaurace a kavárny, ale i pošta, lékárna a luxusní hotel.  
Pro celé území Vysočan město pořídilo urbanistickou studii, ze které mimo jiné vyplývá, že podíl bytů 
a kanceláří bude dvě ku jedné.  
"Nicméně stojíme před velkou záhadou, jestli bude do budoucna o tak velký počet bytů zájem. To je 
však otázka trhu a investorů, a ne města. To jen pro jejich vznik vytvořilo podmínky," řekl náměstek 
Bürgermeister. Přilákat nové obyvatele do této lokality má i zkulturnění zeleně v údolí Rokytky, 
kterým například povede cyklostezka.  

                                                 
9 Stěhování prostitutek děsí investory. Blesk, 23. IX. 2003. 
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Další čtvrť, která bude ohraničena Kolbenovou ulicí, areálem Praga, Rokytkou a ulicí Na Černé strouze, 
chce přímo u metra Kolbenova postavit společnost Codeco. V těchto prostorách jsou zatím ateliéry 
filmařů, v budoucnu zde nejprve vyrostou kanceláře a později i různé typy bytových domů.  
V blízkosti metra Kolbenova vyroste za několik let nová čtvrť, ve které budou především byty, ale  
i kanceláře, obchody, restaurace a pošta.10 
 
ROK 2006 
 
Tovární haly v bývalém průmyslovém areálu v Praze 9 Vysočanech nahradí obytné domy, 
administrativní centra, sportoviště a zeleň. Od loňského podzimu má městská část schválený územní 
plán, který investorům umožňuje začít s výstavbou, řekl ... starosta Prahy 9 Vladimír Řihák. Do roku 
2010 by měla velká část objektů stát, počítá se s tím, že zde vznikne zhruba 12.000 bytů.  
Průmyslový areál, který je vymezen ulicemi Kbelská, Poděbradská a Freyova a železniční tratí, zabírá 
plochu kolem 250 hektarů, výstavba je připravena zatím na zhruba třetině území. Do loňska tu platila 
stavební uzávěra. Výjimku dostala výstavba obytného komplexu Nová Harfa v místě bývalé spalovny. 
"Byl to projekt, který byl v souladu s návrhem urbanistické studie," podotkl starosta. Má tu být 2000 
bytů, první lidé by se sem mohli stěhovat příští rok na jaře.  
O tom, jak naložit s místem plným opuštěných továrních budov, začala radnice uvažovat v roce 1998. 
Museli nechat lokalitu vyčistit a nechali vypracovat i urbanistickou studii, která se stala základem pro 
územní plán. Na pozemcích bývalé ČKD Elektrotechnika chystá například společnost Ablon výstavbu 
Kolben business parku, v němž vyrostou obytné i administrativní budovy, doplní je obchody, 
restaurace, galerie i podzemní garáže. Bytů by tu mělo být přes 450.  
Chystá se také výstavba poblíž říčky Rokytky. Zde by měla také vzniknout nová sportoviště  
a cyklostezka, která by měla být v provozu do konce roku. Připravuje se i projekt na zástavbu lokality 
zvané Čína v Hloubětíně, kde bývala dělnická a později zahrádkářská kolonie. Postaveno by tu mohlo 
být kolem 900 bytů. Stavět se bude i v dalších lokalitách. 
Praha 9 nabídla Českomoravskému fotbalovému svazu místo, kde by mohl být postaven národní 
fotbalový stadion, a to v areálu bývalého ČKD Tesla v Kolbenově ulici. Zástupci radnice jsou 
přesvědčeni, že jde o velmi vhodnou lokalitu. Je zde zajištěna například dopravní obslužnost. Území je 
podle starosty rezervováno pro výstavbu sportovišť. Senátor za Prahu 9 Josef Stadion měl sloužit 
dvěma pražským ligovým mužstvům. Kromě sportovních by se tu měly konat i kulturní akce, ročně by 
jich mělo být 60 až 80 akcí.11 
 
ROK 2009 
 
V pražských Vysočanech roste na rozloze 250  hektarů nová čtvrť pro 40.000 obyvatel. Společný 
projekt nazvaný Nové  Vysočany dnes představili developeři, kteří se na výstavbě podílejí. V  areálu, 
který vzniká v blízkosti stanice metra Kolbenova, zůstane zachována také část původní průmyslové 
zástavby, například funkcionalistická vila architekta Františka Alberta Libry nebo některé výrobní haly.  
Developeři se neobávají, že by projekt nemohl být dokončen kvůli finanční krizi. "Nepochybujeme, že 
bude velký zájem mezi těmi, kteří hledají nové bydlení," řekl Pavel Weishaupt ze společnosti Codeco. 
To se podle něj ukázalo například u společnosti Finep, která už v areálu dokončila a prodala asi 1 400 
bytů ve svém projektu Nová Harfa.  
Bývalý průmyslový areál se změní na bytovou zástavbu s administrativními objekty. Počítá se také  
s občanskou vybaveností a rekreačním areálem v okolí říčky Rokytky. Dominantou území Nových 
Vysočan by se v roce 2012 měla stát asi 85 metrů vysoká budova Kolben tower. Část průmyslových 
budov bude zbořena, část z nich zůstane a bude přeměna. "Od začátku chceme, aby tam zůstala 
zachována historická stopa," uvedl Weishaupt. Dodal, že některé budovy ale musely být zbourány, 

                                                 
10 SEHNOUTKA, Petr; Jan ZIEGLER. Ve městě roste čtvrť Nové Vysočany. Mladá fronta Dnes, 10. X. 2005. 
11 MĚŠŤANOVÁ, Petra. Místo továrních hal budou v Praze 9 byty, kanceláře a sportoviště. ČTK, 10. IV. 2006. 



 19 

protože byly ve špatném technickém stavu, neměly žádnou historickou hodnotu nebo byly ekologicky 
zatíženy bývalou výrobou.  
"Svou rozlohou je tato čtvrť srovnatelná s řadou okresních měst," poznamenal Weishaupt. Podle něj 
nová výstavba vznikne v příštích deseti až 15 letech a bude představovat investici kolem 70 miliard až 
80 miliard korun. Chystanou proměnu Vysočan srovnávají developeři se změnami, které se v minulosti 
děly na pražském Smíchově, kde vyrostla moderní čtvrť. Podle architekta Zdeňka Lukeše by se ale na 
rozdíl od Smíchova mělo podařit zachovat více průmyslových objektů, zástavba totiž ve Vysočanech 
není tak zahuštěná a díky tomu se tam vejdou i nové budovy.  
Na projektu se podílejí developerské společnosti Codeco, Finep, Imos Development a CPI Group, které 
založily sdružení a společně komunikují také s Prahou 9, na jejímž území se areál nachází. "Je naším 
společným zájmem, aby se Vysočany staly atraktivní městskou čtvrtí," poznamenal starosta Prahy 9 
Jan Jarolím (ODS). Na rozvoji území se dále účastní developeři BCD Group, AFI Europe Czech Republic 
a Ablon.  
S areálem ohraničeným ulicemi Kolbenova, Freyova, Poděbradská a Kbelská počítá i připravovaný 
územní plán, který jej plánuje jako rozvojové území. Území Vysočan se stalo na přelomu 19. a 20. 
století průmyslovým centrem. Nejdůležitějšími vysočanskými závody byly mimo jiné Českomoravská 
továrna na stroje, Kolbenova elektrotechnická továrna a závod firmy Breitfeld-Daněk, později spojené 
v ČKD, dále pak Avia Aero, Praga i pekárna Odkolek.12 
 
Nové Vysočany, tak se jmenuje čtvrť, která má vyrůst v Praze 9 na místě někdejších továren na rozloze 
250 hektarů. Její hranice tvoří ulice Kolbenova, Frejova, Poděbradská a Kbelská.  
Adam VÁŽANSKÝ, radní, Městská část Praha 9:  tomto území působily továrny Praga a komplex 
továren ČKD, ČKD Slévárny, ČKD Elektrotechnika, ČKD Trakce a z druhé strany tam byla vysočanská 
spalovna. Jediný provoz, který funguje, je ČKD DIS, což je v podstatě nerušící výroba, protože to jsou 
lidé, kteří vyjíždějí většinou ven na montáže.  
Moderní architektura se tu propojí se starou industriální. Tovární haly, které architekti a památkáři 
vytipovali jako vhodné k rekonstrukcím, budou sloužit jako administrativní, bytové a také obchodní 
prostory. Přestože světovým trendem je takzvané Braunfieldy konvertovat s maximálním důrazem na 
zachování co největšího počtu staveb a detailů připomínajících atmosféru výroby, přeměna fabrik v 
Nových Vysočanech bude konzervativní a bez patiny průmyslu.  
Pavel WIENSHAUPT, architekt, developerská spol. Codeco: Jestliže vám klient v Anglii přijde a je 
ochoten 
s obdivem se nastěhovat do prostor, které nesou ještě na stropě a na stěnách stopy minulého 
působení  
a považuje to za úžasnou přednost a genia loci toho místa, tak z toho já musím mít velkou radost. Ale 
když takového klienta tady přivedu do podobných prostor v Praze a on řekne, no, a co tahle špína 
tady? Koukejte s tím něco udělat, dejte přes to nějakej sádrokarton, do toho já se přece nenastěhuju, 
no, tak vám nezbyde pod ekonomickým tlakem nic jiného, než přes to ten sádrokarton dát, protože 
ten klient to zatím nepovažuje za to úžasné genium, za tu úžasnou přednost toho místa. On to 
považuje prostě jenom za tu špínu.  
Zdeněk LUKEŠ, historik architektury: Vidíme, že přístup těch jednotlivých investorů je různý. Jsou 
takoví, kteří mají právě zájem, aby na tom jejich území něco zajímavého zůstalo, jakási stopa 
minulosti, protože mají jakýsi dlouhodobější pohled do budoucnosti a vědí, že to jsou devizy, které se 
samozřejmě bohatě vrátí zpátky, ale bohužel jsou asi taky takoví investoři, které to moc nezajímá.  
Dominantou této čtvrti se má stát 82 metrů vysoká budova Kolben Tower. Odhady jsou takové, že 
nový domov tady do pěti let najde 40 tisíc lidí. Přilákat je mají mimo jiné kouzelná zákoutí říčky 
Rokytky. Území Nových Vysočan v 90. letech získaly 4 skupiny vlastníků. Ne všichni developeři mají 

                                                 
12 DVOŘÁKOVÁ, Šárka. Ve Vysočanech roste nová čtvrť pro 40.000 obyvatel. ČTK, 20. V. 2009. 
Ve Vysočanech roste nová čtvrť pro 40 tisíc obyvatel. Týden, 21. V. 2009. 
http://www.tyden.cz/rubriky/bydleni/cesko/ve-vysocanech-roste-nova-ctvrt-pro-40-tisic-
obyvatel_120648.html 
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zájem na rychlém rozvoji celé oblasti. Společnosti AF Europe a Ablon zatím odmítají spolupráci, 
takže například památkově chráněná bývalá třídírna České pošty a další objekty budou dál chátrat.  
Václav VANĚK, vedoucí stavebního úřadu, Městská část Praha 9: Městská část nemá základní 
prostředky, aby je donutila k nějakým, řekněme, posunu v této oblasti, to znamená, že zůstává to, 
bohužel, v situaci, která je pro nás nepřijatelná.  
Zdeněk LUKEŠ, historik architektury: Je zajímavé, že za první republiky byla jakási městská legislativa, 
která zavazovala investora, který získal nějaké území, aby ho po nějakou dobu spravoval, než ho může 
prodat a to potom vedlo k tomu, že ten investor myslel trochu na to, aby tam vzniklo něco, co se bude 
lidem líbit, co mu přinese, řekněme, i určitý věhlas, a proto si třeba najímal špičkové architekty.  
Do jaké míry stojí za zmrazenými projekty finanční krize je otázka. Některé investory, kteří v Nových 
Vysočanech staví, už postihla, další výstavbu bytů pozastavila třeba společnost BDC Group.  
Zdeněk ZÁBRODSKÝ, ředitel, developerská společnost Codeco: Začínáme něco dělat s rozvojem 
územním 
a tam ještě ten vliv přímo ta krize nemá, protože je nejdůležitější nejdřív to připravit, dobře si říct, kde 
co bude, jakým způsobem to bude fungovat, celé toto území a potom postupně naplňovat. Že ta krize 
se spíš dotýká toho postupného naplňování v tomto konkrétním čase.  
Ale zpátky k developerům, kteří s městskou částí nekomunikují už roky. Na jejich neochotu 
spolupracovat doplatí budoucí obyvatelé Nových Vysočan třeba tím, že budou mít omezený přístup ke 
stanici metra Kolbenova. Společnost, která vlastní pozemky v jejím okolí na nich nechce povolit cestu. 
I když by podle územního plánu v Nových Vysočanech měly vzniknout školy, zdravotnická zařízení a 
další veřejné instituce, do jejich výstavby se žádný z developerů zatím nehrne.  
Pavel REJCHRT, obchodní ředitel, developerská společnost FINEP: Bydlení je tu primární objednávkou, 
objednávkou trhu, ale jedná se o ucelený pětietapový komplex, v jehož parteru vznikají komerční 
prostory,  
v tuhle chvíli funkční restaurační zařízení, funkční lékárna, funkční půjčovna filmů a na dalších etapách 
vznikne soukromá mateřská školka, soukromé fitness, ordinace všeobecného lékaře.  
Občanská vybavenost leží z pohledu územního plánu hlavně na bedrech těch dvou společností, které  
v lokalitě nevyvíjejí žádnou aktivitu, nanejvýš pronajímají plochy třeba bleším trhům. I kdyby městská 
část požádala o změnu využití jednotlivých parcel, stavební aktivitu investorů tím neprobudí.  
Václav VANĚK, vedoucí stavebního úřadu, MČ Praha 9: Hnací motor to bydlení by byl zajímavý, ale 
naráží to třebas v té oblasti po bývalé slévárnách, ČKD, v tom, že je to v dosahu vojenského letiště a 
dochází k tomu, že ten hluk, který z tohoto letiště zejména v nočních hodinách, překračuje hygienické 
limity, a tudíž vlastně není je možno realizovat bytovou výstavbu v téhle lokalitě v rozsahu, který by 
byl třebas asi žádoucí. Trh, který požaduje administrativní objekty, v podstatě dneska je asi přesycen, 
takže se nedá očekávat, že bychom měli zde prostor, řekněme, možnosti tlaku na investory.  
Společnosti Codeco a Finep vyvíjejí úsilí, aby se do výstavby občanské vybavenosti zapojil stát nebo 
hlavní město. Výsledek jednání s privátním sektorem neskončil uspokojivě.13 
 
ROK 2018, 2019 
 
V současnosti je ve fázi přerodu zejména Praha 9, kam před revolucí mířily desetitisíce dělníků. Tam 
dnes naleznete téměř všechny rezidenční developery z první desítky:  Central Group, Finep, 
Skansku, AFI Europe, YIT, Metrostav a další, kteří staví nebo mají na spadnutí projekty s tisíci byty. 
Jenomže jak říká místostarosta Prahy 9 Tomáš Portlík (ODS), ani ty nespadly z nebe. 
Devátá městská část kdysi považovaná za průmyslové srdce Prahy si uvědomila, že výrobní éra 
skončila už před patnácti lety, a nové investice začala podporovat. Zároveň tam neváznou obří 
stavební uzávěry, většinou jsou třeba „jen“ změny územního plánu. 
„Teprve teď to nese ovoce. Když připočtete k desetiletému povolovacímu procesu ještě pár let na 
změnu územního plánu, a ta je na brownfieldech potřeba téměř vždy, jste někde na 17 letech. Hodně 
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takových historických projektů je teprve teď těsně před schválením,“ říká Portlík, který si myslí, že je 
potřeba aspoň rychle dotáhnout rozpracované záměry, aby se trochu zmírnil tlak na růst cen bytů. 
Změnu na devítce nastartovala výstavba dnešní O2 areny, která vyrostla pro konání mistrovství světa  
v hokeji 2004 na kontaminovaných pozemcích na rozhraní Libně a Vysočan. Prvním větším 
rezidenčním projektem byl Kejřův mlýn, který celkem povedeně rekonstruoval a obestavěl historickou 
usedlost, navíc na tehdejší poměry pokrokový investor investoval i do zvelebení okolí a revitalizaci 
říčky Rokytky. Místní radnice měla tedy pozitivní zkušenost a nikdy se nesnažila developery 
zastavovat, ale spíše umravňovat a usměrňovat. 
Kejřův mlýn dokončený v roce 2008 byl tehdy spíše výjimkou – investoři dávali přednost levným polím, 
která šlo měnit na stavební parcely a nemuseli u nich řešit ekologické zátěže a právní problémy typu 
restitucí 
a majetkových sporů. Dnes v Praze 9 developeři podle analýzy připravovaných projektů 
v Praze, kterou dlouhodobě dělá společnost Central Group, připravují téměř 16 tisíc bytů, z toho 
zhruba 11,5 tisíce právě na brownfieldech. 
Kdo chce koupit v Praze 9 byt, může aktuálně vybírat z devíti stovek bytů při průměrné ceně 98 tisíc 
korun za metr čtvereční, což se může zdát šílené, ale je to nejméně z celé Prahy. Těsně před zahájením 
stavby je v Praze 9 šest stovek nových bytů a dalších 2300 čeká na stavební povolení. 
Celkem v Praze 9 dostalo povolení za posledních pět let zdaleka nejvíc bytů z celé metropole 
– 4 421 z celkových 14 455 ... 
Společnost YIT se nemusela na svém pozemku, kde staví projekty Suomi Hloubětín a Lappi Hloubětín, 
potýkat s pozůstatky těžkého průmyslu, přesto zlikvidovala velké množství odpadů. 
„Letos (2019) jsme zahájili revitalizaci části toku Rokytky, aby říčka byla schopna lépe zadržovat vodu  
a měla díky nově vytvořeným nivám a meandrům přirozenější charakter. Na svazích a břehu jsme 
narazili na velkou černou skládku. Odvezli jsme odsud 30 tun směsného odpadu, který tvořily zejména 
plasty, kabely a zbytky po bezdomovcích, a 74 tun bioodpadu. Při stabilizaci svahů a vytváření nových 
komunikací jsme pod povrchem nalezli další stovky metrů krychlových sutě,“ vypráví ředitel YIT Stavo 
Vladimír Dvořák. 
„Náklady na odstraňování ekologických zátěží jdou mnohdy do desítek milionů korun, přesto jsme se 
už před lety rozhodli jít cestou revitalizace brownfieldů a kupujeme téměř výhradně pozemky tohoto 
typu – staré průmyslové areály, sklady. Jen v Praze 9 máme v přípravě 2600 bytů a brzy tam spustíme 
projekt v místech bývalé Tesly. Aktuálně vlastníme kolem 1,5 milionu metrů čtverečních brownfieldů a 
pozemků určených k výstavbě, na kterých plánujeme více než 30 tisíc nových bytů,“ popisuje strategii 
největšího rezidenčního developera Marcela Fialková z Central Group.14 

                                                 
14 BOŘÍKOVÁ, Hana. Do Prahy se vejde nové Brno. zástavba brownfieldů ale vázne. Euro.cz, 1. IX. 2019. 
https://www.euro.cz/praha/zprava-o-hnede-budoucnosti-metropole-1463925 
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A-03 
 
ROK 2014 
 
V Praze bylo kolem roku 2010 4 tisíce bezdomovců. Kolem roku 2020 by jich tedy podle výpočtů  
a podle statistiky mohlo být už 13 tisíc. A právě na toto téma dnes budu mluvit s pražskou radní 
Irenou Ropkovou … Začneme zcela aktuálně, Praha chce totiž bezdomovcům pomoci způsobem, který 
se osvědčil v jiných evropských městech, a je to poskytování sociálních bytů. Já jsem tedy se dočetla, 
že se to týká třeba Amsterdamu nebo Glasgow, kde se toto uchytilo. Jak to funguje v praxi? 
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Tak v praxi to funguje tak, respektive, jak my máme ten koncepční 
záměr, že bychom ve spolupráci s městskými částmi vyhradili určitý počet bytů právě pro osoby 
ohrožené bezdomovectvím. 
A to je jako nějaké speciální sídliště? 
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Ne, určitě si nemyslím, že … by se mělo vytvářet nějaké ghetto. Já  
v tuhle tu chvíli tu situaci vyhodnocuji. Já si to představuji tak, že bych chtěla zahájit jednání  
s jednotlivými městskými částmi a že by se na území každé městské části vyhradil určitý počet bytů. 
Například hlavní město Praha má ve svém bytovém fondu zhruba 10 tisíc bytů, potom nějaké byty 
mají městské části. 
Vy říkáte, že máte ve fondu 10 tisíc bytů. Tak bezdomovců je v tuto chvíli v Praze, já jsem říkala před 
chvílí v upoutávce, že v roce 2010 jich bylo asi 4 tisíce. 
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Takových těch zjevných bezdomovců na té ulici, které my teď aktuálně 
budeme řešit vlastně i ve vztahu k těm zimním opatřením, těch je zhruba 1500 podle mých informací  
v tuhle chvíli. 
Tak znamená to, že bytů je dost. Říkáte je jich 10 tisíc. Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Byt je dost  
s tím, že samozřejmě my máme i v koaliční smlouvě nebo zavázali jsme se vlastně s našimi koaličními 
partnery vlastně ty další byty budovat nějakým způsobem.  
No, na Praze 3 se o něco takového už pokusili, ale tam to skončilo fiaskem, protože tam se jim do 
takovéhleho sociálního bytu nastěhovalo strašně moc lidí najednou. Jak tohle budete hlídat?  
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Já bych řekla, že to neskončilo fiaskem, spíš to ze strany mého 
předchůdce, protože já v současné době ještě posledních několik dnů jsem i zástupkyní starostky 
Městské části Praha 3 právě pro oblast bydlení, takže tam byl spíš ten problém, že se to řešilo naopak, 
že se vlastně poměrně nepřizpůsobivá rodina nastěhovala mezi obyčejné nájemníky. Já si myslím, že 
prostě my těm lidem, jak seniorům, tak i bezdomovcům musíme nabízet možnosti ubytování, ale oni 
zároveň tam musí respektovat nějaká základní pravidla… 
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Pro takovouhle rodinu je vhodnější jiné ubytování, které my jsme 
téhle, zrovna téhle konkrétní rodině na Praze 3 nabídli … A to je azylový, a to je právě azylový dům 
konkrétně v Horních Počernicích, kde dokonce byla nabídka ze strany azylového domu, že celá ta 
rodina včetně dětí, muži, ženy mohli bydlet spolu dohromady, což někdy v těch azylových domech 
bývá problém, že jsou azylové domy třeba jenom pro matky s dětmi nebo jenom pro muže, ale my 
jsme pro tuto rodinu nabídli jim vlastně ubytování v tom azylovém domě. 
A jsou tam? 
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: V tuto chvíli ještě bydlí pořád vlastně v tom původním bytě, protože se 
zatím odmítají, odmítají přestěhovat, nicméně ta nabídka jim byla učiněna a mohou se kdykoliv 
přestěhovat do toho azylového domu, kde, já se domnívám, že by bylo o ně lépe postaráno, protože 
tam prostě působí v tom azylovém domě i ta sociální služba, která nějakým způsobem vlastně jim 
potom pomáhá.  
To je tam potom přemístíte nějak násilím, nebo jak to uděláte? 
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Tak bohužel tady v tom daném případě už byla podána žaloba na 
vyklizení, protože já se zas domnívám, že není možné, tam prostě bydlí nájemníci, asi 7 dalších 
nájemníků, kteří tam bydlí několik let, nevím teď přesně, a že není možné to, co tam v tom domě 
probíhalo. Já jsem se tam byla podívat, že není možné to dělat za cenu toho, že prostě ostatní slušní 
nájemníci de facto, někteří z nich se báli i dál tam přebývat. 
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Znamená to, že tedy policie je nakonec vystěhuje, pokud nepůjdou sami? 
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Pokud nepůjdou sami. Já věřím, že se nám podaří s nimi dohodnout. 
Samozřejmě sociální odbor na Praze 3 nějakým způsobem s nimi komunikuje, takže já věřím, že se 
podaří najít to řešení, že se přestěhují do toho azylového domu, což já považuju v daném případě za 
nejvhodnější. Já teda jenom k té Praze 3, bych ráda zdůraznila, že mně se tam podařilo, nebo 
respektive vyjednáváme s nájemníky jiného domu, než je tento dům, protože tady se jedná  
o 7 nájemníků, Praha 3 má v majetku ještě jeden dům, kde už je jenom 1 nájemník právě takový ten 
dlouhodobý a jednáme o tom, že by se tento nájemník samozřejmě po dohodě přestěhoval do 
nějakého jiného bytu městské části, který by si mohl vybrat, nebo bylo by s ním jednáno, a věřím, že se 
nám na Praze 3 podaří vlastně vyhradit celý jeden dům, který by byl jakoby vyklizen v tuto chvíli nebo 
kde by nebyli žádní nájemníci, mohli bysme ho opravit nějakým způsobem a potom ho využívat právě 
pro ty sociální účely. Takže si myslím, že určitě na Praze 3 ten projekt neztroskotal, akorát chceme 
použít jiný dům ... 
Pokud to tedy projde a skutečně ty sociální byty pro bezdomovce budou, kdo bude mít nárok na 
takový byt? Podle jakých kritérií ty byty budete přidělovat? To může přijít každý a říct: "Mě 
vystěhovala manželka, já jsem teďka bezdomovec, tak chci dostat od vás byt." Tak, jak to budete 
dělat? 
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Tak tady v tom daném případě je potřeba zdůraznit, že zejména  
v tuhle chvíli nám chybí jasná zákonná norma a jasný přístup státu k této problematice. Tam já bych 
chtěla určitě vstoupit do jednání vlastně s příslušnými zákonodárci nebo respektive s příslušným 
ministrem ve spolupráci i s radním pro oblast bytové politiky hlavního města Prahy, panem Lacko, 
protože já tady mám na starosti sociální oblast, on má na starosti bydlení, aby se nějakým způsobem 
vlastně pohnul tenhle ten zákon, protože ten by měl dát jasný mantinel vlastně městu, obcím, i těm 
jednotlivým městským částem, jak mají v této věci postupovat ... V tom zákoně by měla být nějaká 
jasná kritéria, kdo vlastně na to sociální bydlení měl mít nárok. To by se týkalo například i seniorů, 
nebo potom matek s dětmi, zdravotně postižených a vlastně všech těch potřebných skupin 
obyvatelstva. 
Jak to udělat, jaký je recept na to, aby se počet bezdomovců nezvyšoval? Nebo existuje vůbec takový 
recept? 
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Tam je prostě důležitá ta prevence. Ono to může znít jako klišé, ale 
opravdu já tam považuju za velmi důležité zaměřit se vlastně na terénní programy, na odborné 
poradenství, například dluhové a vůbec na práci s těmi lidmi, kteří jsou právě tím bezdomovectvím 
ohroženi, protože, jakmile se ten někdo už na tu ulici dostane a nějaký čas tam setrvává, tak potom už 
je poměrně obtížnější to řešit. Takže určitě bysme se chtěli i v té bytové politice hlavního města 
zaměřit právě na tyhle lidi, kteří jsou ohroženi ztrátou bydlení a nabízet jim vlastně nějakou možnost 
ubytování, aby se na tu ulici nedostali, nějakým způsobem s nimi pracovat. A vlastně potom, když už 
se na tu ulici dostanou, tak právě, jak jsem zmiňovala předtím, vyhradit určitý počet bytů na různých 
městských částech i určitý počet bytů hlavního města Prahy a ve spolupráci s neziskovkami vlastně 
vytipovat ty lidi, kteří vlastně by mohli se zapojit zpátky do toho života plus s tím samozřejmě souvisí i 
nějaké zajištění nějaké práce. Já si myslím, že těch možností nějakých veřejných služeb nebo práce 
třeba i pro město nebo pro městskou část je poměrně hodně, už i teď je to využíváno. Například vím, 
že Správa pražských hřbitovů využívá právě, někteří bezdomovci si přivydělávají vlastně v systému 
denních výplat tímto způsobem. Takže určitě je to celý komplex provázaných opatření, které je 
potřeba koordinovat s různými radními ...  
Blíží se zima, respektive už tady je, ale ještě není ten sníh. Co Praha chystá letošní zimu pro 
bezdomovce? Irena ROPKOVÁ, pražská radní: Tak my jsme pro bezdomovce kromě těch celoročně 
provozovaných nocleháren, které mají kapacitu asi 350 lidí, vlastně připravili další opatření od 1. 
prosince až do konce března. Jedná se jednak o mobilní terénní týmy vlastně, které budou jak  v noci, 
tak ve dne jezdit prostě do těch oblastí, kde se bezdomovci vyskytují, rozdávat teplé oblečení, polévku, 
poskytovat nějaké základní sociální poradenství a vlastně i radit, jakým způsobem mohou vlastně ti 
bezdomovci se dostavit do jednotlivých nocleháren.  



 24 

Když jedu vlakem z Čakovic do, na Hlavní nádraží, tak tam podél trati je úplně takové jako městečko  
v těch křovích, kde tam mají bezdomovci příbytky, tak to jsou ta místa, kam chodí ty mobilní týmy?  
Irena ROPKOVÁ, pražská radní: To jsou přesně i ta místa. Ty mobilní týmy chodí jednak po městě 
vlastně do takových těch míst, které jsou vytipovány, kde se vlastně ti bezdomovci zdržují, tak jsou to 
vlastně i tato místa, jak vy zmiňujete, tam my určitě vstoupíme i do jednání nebo jednáme  
i s dopravním podnikem a chceme jednat i s Českými drahami právě za účelem nějaké koordinace, 
protože, když udeří potom ty největší mrazy, tak je potřeba s těmi lidmi na té ulici nějakým způsobem 
pracovat. My máme připraveny 4 další noclehárny na území vlastně Prahy 3, 4 a Prahy 9 a potom 
ještě jedno záložní na Praze 10, pokud by ty kapacity nestačily.15 
 
ROK 2011 
 
Když se před loňskými volbami špitalo, že Věci veřejné jsou možná projektem „modrých kmotrů,“ 
brala tuto informaci většina lidí s rezervou. Po zveřejnění nahrávek, na nichž Vít Bárta odhaluje 
skutečné motivace svého vstupu do politiky, je spíše jisté, že šlo o nápad zrozený v hlavě někdejšího 
šéfa ABL a žádní další loutkoherci se v pozadí véčkařů nevyskytovali. Záhadou ale zůstává, proč 
někteří občanští demokraté vládnoucí na pražských radnicích umožnili jeho bezpečnostní agentuře 
tučné výdělky v předražených zakázkách. Příkladem může být kontrola nájemníků v obecních bytech, 
která proběhla nejen na území Prahy 11 (viz Euro 21/2011), ale  i v Praze 10 a ve všech bytech, jež 
patří přímo hlavnímu městu. ABL za to v letech 2008 a 2009 inkasovala téměř 20 milionů korun.  
Takzvanou pasportizaci následovaly na jmenovaných radnicích i další zakázky pro ABL. V Praze 11 
stále provozuje například „protikorupční linku“. V Praze 10 zase vypomáhala policii s kontrolou lokalit, 
ve kterých se vyskytují nepřizpůsobiví občané, a od loňského roku také střeží budovu radnice.  
Zakázkou, která spojuje všechny zmíněné samosprávy, je ale právě ona „pasportizace“. Nápad 
uspořádat plošnou kontrolu bytů s regulovaným nájemným se zrodil v Praze 11. Jak už týdeník Euro 
informoval, Bártova bezpečnostní agentura tehdy inkasovala 9,1 milionu korun za kontrolu 3981 bytů. 
Prvních 3767 přišlo radnici na 7,7 milionu korun – tedy v přepočtu na 2000 korun za byt, za zbývajících 
214 bytů pak ABL dostala 1,4 milionu korun, tedy 6700 korun za každou provedenou kontrolu. Podle 
svědectví nájemníků přitom kontrola trvala zhruba dvě až pět minut a detektiv během ní neměl šanci 
poznat, zda se jedná skutečně o zde hlášeného nájemníka. Ani následné pátraní v katastru 
nemovitostí, z něhož měla firma vyčíst, zda nájemník nevlastní jinou nemovitost, nebylo časově 
náročné či nákladné – možné bylo i přes internet.  
Myšlenka přenést kontrolu i do jiných městských částí padla na úrodnou půdu počátkem roku 2008. 
Tehdy vyšlo najevo, že na sídlišti Černý Most obývala jeden z rezervních bytů patřících magistrátu 
černá nájemnice a další tři byty, k nimž získala klíče, prý nabízela potenciálním zájemcům.  
Zastánci plošné kontroly bytů hned nato vytáhli další – mediálně vděčný – trumf. Ve stejnou dobu se 
totiž ukázalo, že hvězda a vítěz druhé řady reality show Vyvolení Antonín Jalovec alias Tony, který se 
stal na krátkou dobu celebritou, systému levného bydlení s regulovaným nájmem zneužívá. Kromě 
ďáblického bytu, jejž mu pronajímal magistrát, totiž vlastnil ještě jinou nemovitost ve Žďáře nad 
Sázavou. Známou skutečností navíc bylo to, že jako vítěz televizní show obdržel patnáctimilionovou 
odměnu. Koho by takové jednání nepobouřilo! Radní pražského magistrátu pro oblast sociální  
a bytové politiky a zároveň radní Prahy 11 Jiří Janeček (ODS) tehdy za přítomnosti novinářů prohlásil, 
že kontrola magistrátních bytů je naprosto nezbytná.  
Krátce nato na magistrát zavítal starosta jedenácté městské části Dalibor Mlejnský (ODS)  s poutavou 
prezentací. Vysvětloval v ní, že díky kontrole bylo objeveno 625 porušení pravidel,  a u 250 bytů se 
dokonce zjistilo, že se v nich vaří drogy nebo se využívají jako zázemí k prostituci. S takovými výsledky 
by bylo jen těžko možné zúčastněné nepřesvědčit.  
„Doporučujeme to všem městským částem,“ hlásal tehdy Bohumil Zoufalík (ODS), šéf bytového výboru 
magistrátu a také místostarosta Prahy 10.  

                                                 
15 DUCHKOVÁ, Štěpánka. Sociální byty pro bezdomovce. Český rozhlas Regina, 4. XII. 2014. 
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Mimochodem závěry, které Mlejnský tehdy prezentoval, příliš nekorespondují s výsledky, jež týdeníku 
Euro poskytla mluvčí Prahy 11 Andrea Wolfová. Výpověď nakonec dosud dostalo jen 183 nájemníků  
a v kolonce „hrubě porušuje dobré mravy v domě“, kam by měly spadat ony drogové varny a zázemí 
prostitutek, se objevují jen dva případy.  
Magistrát, jenž se ke kontrole odhodlal v roce 2008, na tuto akci uvolnil „pouhé“ dva miliony. To 
vysvětluje, proč nakonec nebylo zkontrolováno všech 10 400 bytů, ale jen zhruba pětina z nich.  
„Jako ekonomicky nejvýhodnější se ukázala nabídka společnosti ABL, která za kontrolu jednoho bytu 
požadovala 922,15 koruny,“ uvedla Tereza M. Krásenská, současná mluvčí magistrátu. Pozoruhodné 
je, že stejně jako v případě zakázky vypsané Prahou 11 se i tentokrát přihlásila do výběrového řízení 
společnost ABI Special. Podle všeho pseudokonkurenční firma, za niž některé faktury na Praze 11 
podepisovali  
a nepochopitelně i razítkem ABL opatřovali Bártovi zaměstnanci, se také tentokrát trefila těsně nad 
hranici částky požadované ABL. Za jeden byt totiž požadovala 990 korun, stejně jako tomu bylo ve 
výběrových řízeních na Praze 11, v nichž soupeřila s ABL.  
Na Praze 10 to bylo trošku jinak. „Praha 10 obdržela šest žádostí o zadávací dokumentaci. Nakonec 
byla podána jedna nabídka společnosti ABL. Ta byla formálně bezvadná a v souladu se zákonem 
danými postupy s ní městská část Praha 10 uzavřela smluvní vztah,“ popisuje Ondřej Klíč, mluvčí 
Prahy 10. Za kontrolu 5627 bytů ABL inkasovala 8,4 milionu korun, tedy 1492 korun za každý. Za 
jedno odpoledne zvládl podle protokolů, které mají k dispozici opoziční zastupitelé na Praze 11, jeden 
detektiv zkontrolovat i tři desítky bytů, a její ziskovost tak ve všech třech případech musela dosahovat 
obrovských částek. (V Praze 11 šlo podle opozice až o 95 procent.) Kontrolu by přitom mohly 
zvládnout správní firmy, které navíc mají o lidech v domech přehled. „Jejich povinnosti jsou 
definovány mandátními smlouvami, a tato forma kontroly mezi jejich povinnosti nepatří,“ vysvětluje 
důvod, proč se tak nestalo, Klíč.  
Každou akci je třeba umět dobře prodat a dotáhnout do konce, případně rozptýlit jakékoliv 
pochybnosti 
o jejím smyslu či efektivitě. Toho se podle lidí, kteří na kontrolní akci doplatili či ještě doplácejí, místní 
politici drží.  
O klid přišel například pan Mirek a jeho manželka. Jejich bezesné noci odstartoval dopis, který jim 
strohou úřední řečí oznamoval, že v obecním bytě, jejž dlouhá léta užívají, bydlí neoprávněně a mají se 
z něj vystěhovat. Právní zástupkyně jedné z pražských radnic argumentovala tím, že manželé vlastní 
jinou nemovitost, a to jen 30 kilometrů od Prahy. 
Že jde ve skutečnosti o rekreační chatu, která nemá ani vlastní vodovod, úředníky nezajímalo. 
Spokojili se s tím, co zjistili soukromí detektivové. Panu Mirkovi pak nezbylo než vést s radnicí soudní 
při, v níž nedávno bez problémů zvítězil. Dříve sice soudy skutečně rozhodovaly striktně formalisticky, 
a pokud se prokázalo, že nájemce vlastní nějakou nemovitost, která je kolaudována k bydlení, neměl 
mnoho šancí spor ustát. Za druhý byt se dokonce považoval i ten, jejž měl nájemce v zahraničí. Tyto 
časy ale už skončily. „Soudy dnes podrobněji zvažují důvody, pro které ‚nelze spravedlivě požadovat, 
aby užíval pouze jeden byt‘. To je vždy na subjektivním hodnocení skutkových okolností,“ tvrdí 
advokát Jan Křeček, jenž nyní zastupuje tři klienty, kteří se octli ve stejné situaci jako pan Mirek.  
Tomu spor kromě neklidného spánku přinesl také výdaje – zatím svému právníkovi zaplatil přes deset 
tisíc korun. „Částka možná poroste, protože druhá strana se proti rozsudku ještě může odvolat,“ 
obává se pan Mirek. Velmi pravděpodobně ale radnice neuspěje a dalšími spory jen navýší částku, již 
bude muset zaplatit. I tak půjde o relativně vysokou sumu, která naroste nejméně o další desetitisíce, 
připočteme-li výdaje za externí právničku a soudní poplatky.  
Proč se radnice do sporů, za které v konečném důsledku nezaplatí nikdo jiný než daňoví poplatníci, 
pouští? „Nebýt osob, které systém zneužívají, nemuseli bychom kontroly nájemních bytů provádět, 
vynakládat peněžní prostředky na soudní spory a ‚plýtvat‘ financemi v případě prohraných sporů,“ 
tvrdí za všechny Klíč. Nestranný pozorovatel má ale spíše dojem, že jde o mizerně odvedenou práci 
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soukromých detektivů a také o reklamu pro radnici, jejíž politici se neohlížejí, jaké starosti přidělají 
svým občanům a kolik peněz navíc z jejich kapes vytáhnou?16 
 
ROK 2020 
 
Řepská starostka Jitka Synková (ODS) a pražský radní Adam Zábranský (Piráti) si začali psát otevřené 
dopisy. Týká se sporu o bydlení lidí v nouzi v Řepích v Praze 17. Synkové vadí, že některým z nich 
magistrát přidělil své byty právě v Řepích.  
„Současná koalice pirátů, Praha sobě a TOP 09, KDU-ČSL a STAN si z naší městské části dělá 
pokusného králíka v podobě sociálních experimentů se začleňováním početných rodin 
nepřizpůsobivých občanů, a to doslova z celé České republiky,“ formulovala své výhrady Synková 
v otevřeném dopise, který vyšel v zářijovém čísle radničního časopisu Řepská sedmnáctka.  
Zábranský v odpovědi v otevřeném dopise na webu pražských pirátů uvedl, že starostka šíří 
nepravdivé informace a uvádí občany v omyl. Tvrzení o nepřizpůsobivých občanech z České republiky 
označil Zábranský za nesmysl. „Přestaňte prosím šířit lživou informaci, že pronajímáme městské byty 
rodinám z celé republiky,“ napsal starostce Zábranský.  
Připomněl závazek koalice zajistit, aby děti v Praze nevyrůstaly v ubytovnách. „Rozhodně se to ale 
netýká rodin žijících mimo Prahu – žadatelé, kteří nebydlí v Praze alespoň dva roky, nemají šanci stát 
se nájemníky magistrátního bytu. Všech sedm rodin z ubytoven, kterým jsme pronajali byt v Praze 17, 
bydlí na území hl. m. Prahy déle než dva roky,“ argumentoval radní.  
Podle Synkové jsou rodiny z ubytoven početné, magistrát vlastní v Praze 17 celkem 585 bytů 
a přiděluje je pod heslem sociální zabydlování. Starostka podle otevřeného dopisu eviduje od obyvatel 
Řep řadu stížností a zaznamenala prý i nárůst kriminality.  
Zábranský termín sociální zabydlování striktně odmítl, uvedl, že nic takového by z úst nevypustil. 
Popřel také, že by šlo o rodiny početné, více než polovina z celkových 17 ubytovaných rodin jsou navíc 
samoživitelé, nejohroženější skupina na trhu s bydlením.  
„Na území Prahy 17 jsme zatím pronajali 17 bytů rodinám v nouzi, z toho předtím sedm žilo na 
ubytovně. Pouze dvě rodiny mají více než tři děti (12 rodin má jedno nebo dvě děti),“ vyčíslil radní.  
Město uvolňuje a postupně opravuje byty pro lidi v nouzi po celé Praze a nesoustředí se pouze na 
Řepy. Za letošní první pololetí magistrát nechal opravit přes 180 svých bytů. „Z celkového počtu 102 
bytů pro rodiny v nouzi jich v Řepích bylo pronajato 17, tedy nějakých 17 procent,“ sdělil Právu 
Zábranský.  
Synkové to ale nestačí. „Já osobně takovéto experimenty odmítám a budu bojovat za to, aby Řepy 
byly stále dobrým místem pro život,“ zdůraznila v Řepské sedmnáctce.17 
 

                                                 
16 KREUZIGEROVÁ, Pavla. Zadáno pro ABL. Euro, 27. VI. 2011. 
17 V Řepích vypukl spor o lidi v nouzi. Právo, 9. IX. 2020. 
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A-04 
 
ROK 2007 (jedná se prakticky výhradně o září 2007) 
 
Radnice Prahy 9 osloví lidi různých generací a nabídne jim spolupráci s policií, říká tomu podle 
anglického vzoru Community Police. Kriminalita v Praze 9 patří k nejvyšší v metropoli. Radnice věří, že 
našla řešení, jak čelit enormně nízkému počtu policistů a zároveň snižovat trestnou činnost. Lidé, kteří 
budou členy Community Police, budou mít za úkol beze zbraně vzájemně hlídat sebe i okolí a o všem 
podezřelém informovat policii.  
Adam VÁŽANSKÝ, radní pro bezpečnost, Městská část Praha 9: Ten policista v tom okrsku se domluví  
s těmi občany, kteří mají zájem, řekne jim, v kterou dobu by bylo třeba dobrý, když by se společně tam 
prošli a pak mu řekli nějaké svoje poznatky, ale rozhodně nechceme, aby někdo nám tady zasahovat. 
To věříme naprosto policii.  
Před rokem se nemuselo vraždit v Hrdlořezích, před půlrokem zase přepadávat v proseckém parku, 
kdyby se místní více zajímali o dění v bydlišti, dodává radní. Odlehlá ulice je, pokud jde o vykrádání a 
krádeže aut v Praze 9, vyhlášená, a právě tady chce radnice zapojit místní obyvatele do aktivního 
střežení veřejného pořádku.  
Jaroslav KRCHOVSKÝ, obyvatel Odlehlé ulice: Že bychom šli cestou jako bývá pomocná stráž, to nevím, 
jestli tady někoho takovýho najdete. 
Luděk JÍRA, redaktor: Projekt Community Police se distancuje od nechvalně známých pomocníků 
veřejné bezpečnosti. 
Adam VÁŽANSKÝ, radní pro bezpečnost, Městská část Praha 9: Když už vůbec pustíme lidi do ulic, tak 
podle zákona o provozu na pozemních komunikacích osoba pověřená může zastavovat před školkou, 
před školou, na přechodu, tím bychom asi začali. 
Luděk JÍRA, redaktor: Bezpečnostní výbor hlavního města Praze 9 fandí. Celoplošnému zavádění se ale 
brání.  
Pavel ŽĎÁRSKÝ, předseda, Bezpečnostní výbor hlavního města Prahy: Praha 9 tady samozřejmě začíná 
schůzkami s obyvateli a já se trošku obávám, aby to ukočírovala, aby z toho nevznikly takové schůze 
typu kočárkoven. 
Petra KOLÍNSKÁ, členka, bezpečnostní výbor hlavního města Prahy /SZ/: Je to rozhodně lepší nápad 
než instalovat kamery, které nikoho v praxi neochrání a stejně vyžadují kapacity, které ty kamery 
sledují.  
Luděk JÍRA, redaktor: Praha 9 se nechala inspirovat Sokolovem, jedním z mála měst, ve kterém 
Community Police úspěšně funguje.18 
 
Obyvatelé velkých sídlišť a obytných domů v Praze 9 by se mohli brzy cítit ve svém domově o něco 
bezpečněji. Vysočanská radnice totiž ve spolupráci se sdružením Společně k bezpečí zahajuje projekt, 
díky němuž se lidé z Vysočan nebo Proseku naučí, jak se bránit proti kriminalitě ve svém okolí. Dětem 
u školy pomůže přes přechod třeba soused. 
Co tento projekt bude obnášet? Například to, že děti na přechodu u školy pomůže převést nejen 
policista, ale i soused z vedlejšího vchodu. Projekt na včerejším zasedání posvětila i rada městské 
části, rozběhne se proto v nejbližších dnech. Praha 9 je v metropoli první částí, která řeší kriminalitu 
tímto způsobem. "Chceme výrazně změnit vztah mezi strážníky a občany. Velmi zjednodušeně jde  
o větší zapojení lidí do chodu Prahy 9 a její bezpečnosti, které podpoří strážníci například setkáváním  
s občany. Doufáme, že naše městská část bude díky tomu bezpečnějším místem k životu," přibližuje 
myšlenku projektu a očekávání radnice místostarosta Adam Vážanský, který má na starosti také 
metody prevence kriminality ve Vysočanech a na Proseku. 
I ty včera schválila rada Prahy 9. A jak to celé funguje v praxi? "Budeme organizovat setkání lidí  
s policisty nebo úředníky radnice, kde může každý říct, co ho trápí nejvíc. Vzápětí se dozví, jak se proti 
tomuto druhu kriminality co nejúčinněji bránit a co mohou občané sami udělat pro to, aby jim třeba 

                                                 
18 JÍRA, Luděk. Spolupráce s policií na Praze 9 bude realitou, ČT 1, 29. IX. 2007.  
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zloději nevykradli byt nebo auto," vysvětluje první krok programu místopředsedkyně sdružení 
Společně k bezpečí Kateřina Pospíšilová. Scénář setkání navíc není všude stejný. "Záleží místo od 
místa. Od radnice jsme dostali předběžné informace o tom, na co si nejvíc stěžují lidé na Proseku nebo 
ve Vysočanech, a podle toho setkání přizpůsobíme," dodává Pospíšilová. Zatímco obyvatele 
proseckého sídliště tak může trápit, že jim na chodbách přespávají bezdomovci, majitelů rodinných 
domků v Hrdlořezích se více týká řádění vandalů a lupičů. "Všechno samozřejmě záleží na ochotě lidí  
o problémech mluvit a aktivně přispívat k jejich řešení," tvrdí Pospíšilová.19 
 
Projekt Community Police se distancuje od nechvalně známých pomocníků Veřejné bezpečnosti.20 
 
Nejen strážníci a policisté, ale i samotní lidé mají dohlížet na pořádek a bezpečnost v ulicích. To je 
nápad radních v Praze 9, kteří teď chtějí lidem spolupráci nabídnout. Říkají tomu podle anglického 
vzoru Community Police a rozhodně to prý nemá nic společného s nechvalně proslulou pomocnou 
stráží Veřejné bezpečnosti. Luděk JÍRA, redaktor: Kriminalita v Praze 9 patří k nejvyšší v metropoli. 
Radnice věří, že našla řešení, jak čelit enormně nízkému počtu policistů a zároveň snižovat trestnou 
činnost. Lidé, kteří budou členy Community Police, budou mít za úkol beze zbraně zároveň hlídat sebe 
i okolí a o všem podezřelém informovat policii. Adam VÁŽANSKÝ, radní pro bezpečnost, Městská část 
Praha 9 /ODS/: Ten policista v tom okrsku se domluví s těmi občany, kteří mají zájem, řekne jim, 
v kterou dobu by třeba bylo dobrý, kdyby se společně tam prošli a pak mu řekne nějaké svoje 
poznatky, ale rozhodně nechceme, aby nikdo nám tady zasahoval. To věříme naprosto policii. Luděk 
JÍRA, redaktor: Před rokem se nemuselo vraždit v Hrdlořezích, před půl rokem zase přepadávat v 
Proseckém parku, kdyby se místní více zajímali o dění v bydlišti, dodává radní. Odlehlá ulice je, pokud 
jde o vykrádání a krádeže aut, v Praze 9 vyhlášená a právě tady chce radnice zapojit místní obyvatele 
do aktivního střežení veřejného pořádku. Jaroslav KRCHOVSKÝ, obyvatel Odlehlé ulice, Praha 9: Že 
bysme šli cestou, jako bývalá pomocná stráž, to nevím, jestli tady někoho takového najdete. Luděk 
JÍRA, redaktor: Projekt Community Police se distancuje od nechvalně známých pomocníků Veřejné 
bezpečnosti.21 
 

                                                 
19 Ulice ochrání i dobrovolníci. Mladá fronta DNES, 12. IX. 2007. 
20 Community Police v Praze 9. ČT 24, 24. IX. 2007. 
21 TOMÍČEK, Petr; Luděk JÍRA. Community Police v Praze 9. ČT 24, 24. IX. 2007. 



 29 

A-05 
 
Rok 2004 
 
Mládež krade, loupí a prodává drogy. Jen loni děti spáchaly 413 trestných činů. Dětští gangsteři. Tak 
se dají nazvat party nezletilců, kteří ve městě přepadávají své vrstevníky, vykrádají auta i byty. Žene je 
k tomu nuda a někdy i touha po dobrodružství. Mnoho z nich si takto shání peníze na drogy. Praha  
- Odpoledne se ze školy domů vracel desetiletý chlapec. U zadního vchodu domu v Praze 9 se k němu 
najednou přitočil asi o tři roky starší hoch. Vychrlil ze sebe několik sprostých nadávek a chtěl po 
chlapci peníze. Chlapec mu odmítl peníze dát a vzápětí se na něj snesla sprška ran. Jen o pár let starší 
útočník ho mlátil pěstí do obličeje. Oběť upadla na zem, ale ani to malého násilníka nezastavilo. Stále 
chtěl peníze. Chlapec se však nepřestával se bránit. Útočník ho ještě kopl do břicha a vzápětí zmizel.  
U zadního vchodu se totiž objevili dospělí, a proto raději utekl. Pachatel, kterému je třináct let, přitom 
není žádnou výjimkou.22 
 

                                                 
22 V Praze se objevily dětské gangy. Mladá fronta DNES, 5. V. 2004. 
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B-04 
 
ROK 2021 
 
Zcela aktuální je vyjádření k tématu revitalizace území z 19. října 2021, včetně vizualizace. 
 
Vedení Prahy 9 dnes představilo svou představu o dalším směřování městské části. Z brownfieldů u O2 
areny chce vybudovat novou městkou čtvrť s bydlením, kancelářemi, obchody a veřejnými budovami 
včetně školy. Samotným centrem čtvrti se má stát náměstí Emila Kolbena. 
Praha 9 dnes představila návrh na budoucí plány s okolím metra Českomoravská. Vedení radnice chce  
v okolí O2 areny vytvořit centrum v rámci chystaného rozvoje celého území. 
Městská část má v plánu koupit pozemky o velikosti zhruba tří hektarů, zastavět je a po parcelách je 
pak zpět se změněným územním plánem a hotovou urbanistickou studií prodávat developerům. Chce 
tak být tím, kdo bude mít rozhodující slovo a bude přímo řídit rozvoj lokality v okolí O2 areny. 
„Máme šanci vytvořit kvalitní veřejný prostor v synergii s tím, co už vybudovali soukromí investoři  
a dát nový impuls této části města, kterou dodnes hyzdí staré továrny a je pro obyvatele neprostupná.  
Máme zkušenost s Parkem Přátelství, kde nám veřejnost dala mandát koupit pozemky a dotvořit je 
pro lidi. Teď chceme postavit nové centrum, na kterém by se mohli podobně jako v tom Hamburku 
podílet ti nejlepší architekti s neotřelými nápady,“ pověděl starosta Prahy 9 Tomáš Portlík (ODS).  
Podle starosty v okolí metra Českomoravská vznikne nové centrum s náměstím, školou a dalšími 
veřejnými funkcemi, zároveň však chce před realizací vše diskutovat s veřejností. Aktuálně proto 
připravila anketu, ve které se místních obyvatel bude ptát na to, jaký typ občanské vybavenosti ve 
svém okolí nejvíce postrádají a co by mohlo být součástí náměstí Emila Kolbena. 
Nově vybudované náměstí by mělo navazovat na stávající zástavbu vedle O2 areny budovou 
plnohodnotné školy a školky. Na druhé straně by jej mohly zakončovat budovy, které se stanou 
novými dominantami lokality a jejichž parter by byl vyčleněn pro vzdělávací technické centrum. 
„Průmyslovou minulost Prahy 9 bychom chtěli přenést do současnosti a navázat na ní centrem, které 
by lákalo mladé a děti k moderní technice jako jsou nanotechnologie, biotechnologie, 3D tisk a další. 
Chceme-li být skutečně zemí pro budoucnost, musíme také naše vzdělávání vést technickým směrem. 
Na rozdíl od humanitně zaměřených oborů je ale pro ty technické třeba mladé lidi nadchnout a učit je 
k lásce k technice již od útlého dětství. Kde jinde, než právě na tradičně průmyslové Praze 9, by 
podobné centrum zaměřené na popularizaci vědy a moderních technologií využitelných pro průmysl 
mělo vzniknout?“ pokládá řečnickou otázku Portlík. 
Autor urbanistické studie architekt Jiří Řezák tvrdí, že by se Vysočany mohly stát „příštím Karlínem“, 
ze kterého se podařilo vytvořit pestrou čtvrť. „Náměstí Emila Kolbena s bulvárem vytvoří zcela 
jedinečný veřejný prostor. Výšková zástavba naváže na stávající rezidenční dům Eliška, prostor dotvoří 
a vnese do něj jasné prvky, které přispějí k lepší orientaci v území. Urbanistické řešení lokality těží také 
z rozlehlého parku kolem Rokytky,“ vysvětlil Jiří Řezák. 
Urbanistická studie počítá s tím, že by v lokalitě mohlo vzniknout zhruba 3500 bytů, 56 tisíc metrů 
čtverečních hrubé podlažní plochy pro služby, z čehož zhruba 23 tisíc metrů čtverečních připadá na 
školské zařízení. Výraznou přestavbou projde podle městské části i stanice metra Českomoravská 
a přilehlé autobusové nádraží.23 

 

                                                 
23 SPOISAR, Ivo. U O2 areny má vzniknout „nový Karlín“. Pražská drbna. 19. X. 2021. 
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B-07 

 

ROK 2004 

 
Společnost Ablon připravuje stavbu údajně jednoho z  největších administrativně obchodních 
komplexů Kolben Business Park v Praze 9. "Náklady na výstavbu se odhadují na 100 milionů eur," řekl 
ČTK Heller. V přepočtu to je zhruba 3,2 miliardy korun. Vzniknout by zde mělo na 85.000 čtverečních 
metrů kanceláří a 450 bytů. V současné chvíli firma čeká na stavební povolení.  
Investorská skupina Ablon se zabývá výstavbou a správou administrativních budov ve středo-
evropských zemích. V České republice působí od roku 1999, nejprve jako společnost AB Management  
a od roku 2003 jako Ablon Prague. Firma již dokončila pražský administrativní projekt Palmovka 
Business Centre. Stejnou dobu jako v tuzemsku působí i v Srbsku a Rumunsku, v Maďarsku je na trhu 
deset let. Nově proniká i na chorvatský a polský trh, aktivity má i v Londýně.24 
 
ROK 2006 
 
Největším projektem brownfieldů v Praze je v současné době revitalizace areálu v Praze 9-Vyso-
čanech. Má tady vyrůst až 12 tisíc bytů, několik stovek tisíc čtverečních metrů kanceláří a obchodů 
a zelené plochy. Velká část novostaveb by měla nahradit současných 250 hektarů továren a výrobních 
areálů do konce roku 2010.  
V areálu bývalého ČKD Trakce nyní vzniká šestnáctihektarový areál s názvem Kolbenova City 
Development (KCD), za rekonstrukcí stojí společnost Codeco. Vedle rekonstrukce hal, kde mají být 
luxusní byty a kanceláře, se plánuje i výstavba nových objektů. V nich by kromě bytů, kanceláří a 
obchodů mohla být i škola či muzeum.  
Na pozemcích bývalé ČKD Elektrotechnika chystá společnost Ablon výstavu Kolben business parku. 
Podle projektu má jít o moderní polyfunkční centrum. Hlavní část zde bude představovat 450 bytových 
jednotek a administrativní plochy včetně podzemních garáží.  
Území bývalé ČKD nabízí radnice také jako prostor pro výstavbu Národního fotbalového stadionu. 
Pozemky nyní patří společnostem Tesla a Kavero, které nechaly budovy bývalých továren zbourat, 
pozemky ekologicky vyčistily a připravily inženýrské sítě. V případě, že by Vysočany projekt stadionu 
získaly (a na něj peníze z rozpočtu), musela by radnice pozemky vykoupit. Podle představitelů této 
městské části existuje předběžná dohoda se stávajícími vlastníky, výkup by tak neměl být problémem.  
Vedle nové sportovní haly Sazka a v blízkosti nádraží Libeň vznikají na místě bývalých továrních hal 
byty  
– společnost Codeco zde staví již několikátou etapu projektu Na Zelené Harfě. Ve Výstavbě je  
i další bytový komplex Nová Harfa společnosti Finep.  
V Praze jsou rájem brownfieldových investorů nejen Vysočany, ale také Holešovice, Smíchov a Karlín.  
V Holešovicích v posledních letech z bývalé továrny vznikla například diskotéka Mecca, přestavbou 
prošla i řada menších objektů poblíž Holešovické tržnice, které slouží nyní dílem jako byty, dílem jako 
kancelářské a prodejní plochy. Gigantickou přestavbou prošel v letech 2003 a 2004 Holešovický 
pivovar, kde vzniklo multifunkční Arena Centrum Praha. Nyní je zde kombinace kancelářských budov, 
prodejen. Součástí komplexu je i menší hotel pro klienty ostatních nájemců.  
V Karlíně pak z bývalé továrny vznikl například komplex galerií a ateliérů Studios Karlín, kde mají 
umělci možnost nejen vystavovat, ale i tvořit.25 

                                                 
24 HLINOVSKÁ, Miluše. V Karlíně se otevře nová administrativní budova,další prý vznikne. ČTK, 18. V. 2004. 
25 Kolbenka znovu procitá. Ekonom, 23. XI. 2006. 
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C-01 
 
ROK 2010 
 
Pražská část dává naději lidem bez domova. Unimobuňky v městské divočině kupodivu fungují a nic 
moc to nestojí. Začalo to před více než čtyřmi lety pod pražskou vysočanskou estakádou. Byl tu 
neuvěřitelný binec, těžko využitelný prostor pod mohutnými sloupy dopravní stavby lákal místní  
i firmy k černým skládkám, tuny odpadů nestíhaly technické služby odvážet. Právě tady se zrodil 
nápad využít bezdomovce, kteří pod mostem tak jako tak bezútěšně přežívali mezi odpadky. Jeden z 
nich dostal od městské části unimobuňku za to, že bude dohlížet na pořádek a likvidovat svinčík. 
Zafungovalo to. Žádný odpad se tu dnes nepovaluje a jeho kolegové se „odstěhovali“. 
Městská část Praha 9 je se svým přístupem k bezdomovcům ojedinělá v metropoli i v rámci republiky. 
Dokáže vytáhnout z ulice i lidi, u kterých by patrně ani vyškolený sociální pracovník s nabídkou 
ubytovny nebo bytu neuspěl. Bez velké publicity, bez koruny dotací či grantů, bez vznosných projektů 
odvolávajících se na světové koncepce integrace lidí bez domova jim ten domov prostě dávají. 
Postupují více méně intuitivně, nic moc to městskou kasu nestojí (možná naopak bude brzy v plusu) 
a světe, div se – funguje to. Navíc dokázali bezdomovce nenásilně začlenit do krajiny, která je trochu 
jako oni – zdecimovaná a nikdo o ni nestojí. Možná to bude znít trochu naivně, z několikahodinové 
„tour de homeless“ Prahy 9 ale nabývám pocit, že spolu mají šanci. Svěřenci pana Hanuše Pod 
vysočanskou estakádou bydlí v buňce také Silva Berkyová. „Snažím se, problémy nedělám. Jsem 
vděčná,“ říká žena, která přišla před rokem ze squatu v Dejvicích. Hrdě nám ukazuje čerstvě vytřený 
domov, který sdílí s fenkou a s manželem. Ten je právě v práci – pro městskou část uklízí jiná místa ...  
Za její buňkou je skatepark, který tu postavila městská část. Skejťáci nejdřív nechtěli o tom, že by jim 
v rajonu úřadovali bezdomovci, ani slyšet. Dnes si nechávají u Berkyové ruksaky, aby jim je hlídala, 
zatímco oni řádí na prknech. Silva Berkyová je jedním ze svěřenců Františka Hanuše, který má na 
radnici Prahy 9 na starost začlenění lidí bez domova do běžného života a kontrolu pořádku pomocí 
„hlídačů“. Bývalý geolog má pro práci s bezdomci ty nejlepší dispozice – skoro dva metry na výšku, 
přirozenou autoritu a vědomí, že někdy jedna šance nestačí. Každý z osudů svých 60 bezdomovců, 
o které se stará, má v malíku. „Stát se mým klientem je hrozně jednoduché. Po padesátce vás vyhodí 
manželka, ze žalu začnete pít, vyhodí vás z práce a do měsíce jste na ulici. A do roka u mě,“ usmívá se. 
Takových buněk, jakou obývá paní Berkyová, má pod palcem aktuálně 26. A potřeboval by jich víc. 
„Začneme upřednostňovat bezdomovce v Praze 9. Posílají nám je sem i z okolních městských částí, my 
se ale nezvládneme o všechny postarat, nemůžeme být sběrný tábor pro celou Prahu,“ podotýká 
Hanuš. Pořadník na buňku Seznam čekatelů na unimobuňku je poměrně dlouhý. Mezi pražskými 
bezdomovci se šeptandou rozneslo, že v Praze 9 provozují něco jako „housing first“, i když oni ani 
úředníci na radnici tomu tak neříkají. Šanci na stavební „čunkodomek“ má prostě ten, kdo nefetuje, 
nekrade, nerve se a nelže. První domov tak není cíl, ke kterému se musejí lidé bez domova složitě 
propracovat a zasloužit si ho, ale prostředek, jak začít trochu jiný život. (Podle některých studií lze 
touto metodou dosáhnout toho, že osm z deseti ubytovaných se už na ulici navrátí). U nás se často 
chápe bezdomovectví mnohem úžeji než ve světě. Jako bezdomovce si představujeme lidi bez střechy, 
tedy ty, kteří žijí na ulici nebo někde v improvizovaném příbytku. V evropském kontextu sem ovšem 
patří i lidé bez bytu – na ubytovnách nebo v azylových domech. Další kategorie zahrnuje občany, kteří 
mají nejisté nebo nevhodné bydlení. Poslední plošné zjišťování počtu bezdomovců u nás proběhlo 
v roce 2016. Vyplynulo z něj, že lidí v první kategorii je zhruba 70 tisíc, spolu s těmi s nejistým nebo 
ohroženým bydlením pak 200 tisíc. Nejobtížněji se pomoc hledá celkem logicky pro ty, kteří mají za 
sebou delší dobu života na ulici. „I když bydlení v unimobuňkách asi není ideál a trvalé řešení, buďme 
rádi, že se městská část snaží s touto skupinou bezdomovců pracovat. Systémové propojení bydlení, 
sociální a zdravotní péče pro osoby bez domova, kteří mají řadu problémů, je u nás ostatně obecně 
v plenkách,“ říká Roman Matoušek z vládní Agentury pro sociální začleňování.  
„Je to dobrý motivační prvek,“ soudí Matoušek. I to ale vlastně František Hanuš dělá. V malém plní 
sny bezdomovců. Alespoň ty o ovcích a králících.  
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Když jeden pár bezdomovců projevil přání stát se zemědělci, František Hanuš je přestěhoval do 
divočiny, kde dříve bývaly sady. Ty v průběhu let zarostly nálety natolik, že se staly nepřístupnými 
a sváděly opět jen k černým skládkám a nekontrolovatelnému výskytů lidí bez domova. Zhruba 
kilometr jedeme po cestě, která připomíná spíš tankodrom, abychom se dostali k „farmě“. Obývá ji 
Margita Kurancová s Jaroslavem Přibylem. Pro začátek dostali od městské části dvě ovce 
a unimobuňku. K té si přistavěli salaš, před ní udělali zeleninový záhon, sad vyklučili a z pana Hanuše 
udělali šéfbaču. V ohradě jim dnes bečí dvacet ovcí. Polovina z nich je magistrátních – ovce spásají 
trávu v sadu, ve kterém se každý rok konají obecní slavnosti moštu. Farmáři se nenechají dlouho 
pobízet a z přístěnku pyšně vyjedou na traktoru za 35 tisíc, který si pořídili na splátky. Peníze dostávají 
od magistrátu za to, že se starají o ovce. „Každému vyhovuje něco jiného, jiné prostředí a jiní sousedé. 
Někdy musím klienty přestěhovat, než jsou spokojeni nebo si navzájem sednou. Paní Kurancovou 
s panem Přibylem jsem vytáhl z parku Podvinní, protože se mi zdáli slušní,“ říká Hanuš. Úroveň 
bezdomovců se ale podle něj snižuje. Čím dál častěji přicházejí kriminálníci a těžcí alkoholici, Hanuš 
proto přemýšlí, že si začne obstarávat alespoň trestní rejstřík žadatelů o kontejner. Šťastnou ruku měl 
ale i s párem, který bydlí kousek od ovčí farmy. Pro změnu chová králíky a buňku má na soukromém 
pozemku. Městská část se dohodla s jeho majitelem, který byl nešťastný z neskutečného nepořádku, 
který se mu tam neustále kupil od nezvaných návštěvníků. Dnes má o pozemek postaráno, občas 
dostane od svých „podnájemníků“ ušáka. Když se chovatelé králíků osvědčili, dostali od radnice 
smlouvu na úklid veřejných prostor v okolí, takže i oni mají skromný, ale pravidelný příjem. Celou vědu 
úspěšné integrace dokáže František Hanuš shrnout do pár vět a tří stadií. „V prvním roce je 
odsmradíme, aby mohli do tramvaje, a pomůžeme jim obstarat doklady. Když sekají rok dobrotu, 
dostanou placenou práci. Třetí rok je začneme připravovat na to, aby se postavili na vlastní nohy 
a uvolnili místo dalším,“ říká. Jeho šéf, ředitel odboru životního prostředí a dopravy Pavel Morávek, 
dodává, že kromě úklidu a hlídání nepřístupných nebo zanedbaných míst se už bezdomovci osvědčili 
jako placení hlídači parkovišť, která provozuje městská část. Celé to do sebe začíná zapadat. 
Bezdomovci mají zázemí a městská část vyřešila jejich i svůj problém s obtížně přístupnými nebo 
využitelnými lokalitami, kde bylo nad její síly zabránit černým skládkám a divokému osidlování 
problémovými lidmi. I v Praze prostě jsou a budou místa, jejichž zpřístupnění není možné nebo 
ekonomicky efektivní. „Často se jedná o místa, která na naší ,mentální mapě‘ ani neexistují a pro 
město,leží ladem‘. Pokud dají lidem bez domova domnělou nebo skutečnou naději v někdy až 
nečekaně poetickém souznění s přírodou, v synergii s úklidem a kontrolou tu mohou vzniknout 
nepředvídatelné sociální vazby – například skejťáci a bezdomovkyně – a místo se nakonec může stát 
akceptovatelným pro širší okolí,“ hodnotí zasazení bezdomovců mimo civilizaci (a oči veřejnosti) Eva 
Červinková z Institutu plánování a rozvoje hl. m. Prahy, která s námi do „městských džunglí“ za 
bezdomovci vyrazila. Vesnička pro bezdomovce Poslední zastávka má být překvapení. Vyklube se 
z něho vesnička pro bezdomovce. Vznikla za poliklinikou v místech bývalého zařízení staveniště 
zarostlých vysokými nálety, oblíbeném to dějišti bezdomoveckých mejdanů a skládce všeho možného 
i nemožného. Dnes tu žije osm svěřenců pana Hanuše ve čtyřech kontejnerech. „Dřív tu byl hrozný 
binec, posledních půl roku už s těmi našimi bezdomovci nejsou žádné problémy. Většina jich chodí do 
práce. Dva jsme zaměstnali i my, aby nám tu udržovali pořádek. Snažíme se jim vyjít vstříc,“ říká 
Tomáš Kladívko, ředitel Polikliniky Prosek. Doktory jim prý ale neshání. „Oni jsou přírodní lidé. 
Přílišnou péčí bychom je zabili. Vzpomeňte si na toho bezdomovce, který zachránil dítě, dostal od 
primátora Béma garsonku… a vyskočil z okna,“ reaguje Kladívko. A Zdeněk Černý přitakává. Byl  
v azylovém domě a půl roku z toho prý byl nemocný. Má asi tu nejhezčí buňku, jakou jsme dnes viděli. 
A má plán: „Udělám si nové okno (už ho má připravené v koutě), stříšku, verandu už mám, vymaloval 
jsem, i fasáda bude, knihovna a zahrádka.“ Pro začátek to nezní vůbec špatně. 
Bezdomovci si opravují a zkrášlují své příbytky sami. Unimobuňky nebývají v nejlepším stavu. To ale 
nevadí, toho, co dostanou zadarmo, si prý neváží.  
Po roce dobroty práce. „Vážím si toho,“ říká bývalá bezdomovkyně. Už rok seká dobrotu, stará se  
o pořádek pod mostem, a proto jí městská část sehnala práci. Bezdomovci pro radnici hlídají odlehlá 
místa, uklízejí nebo třeba stráží parkoviště. popis: Nelida pro lidi. „Když jsme před pěti lety 
s myšlenkou unimobuňek pro bezdomovce, které umístíme do,divočiny‘, začínali, slýchal jsem, jací 
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jsme nelidové,“ říká místostarosta Prahy 9 Tomáš Portlík. Dnes se městská část stará o 60 lidí  
v 26 unimobuňkách.26 
 
ROK 2011 
 
Naším dnešním hostem je starosta Prahy 9 Jan Jarolím. A my se dnes budeme věnovat hlavně tomu, 
jak Praha 9, řekla bych, pracuje nebo nakládá s bezdomovci. 
Paní posluchačka Eva Šimáková se ptá, co se bude dít v té oblasti za Letňanami, která snad spadá pod 
Avii Letňany, tady se píše, nebo cituje to, co říkala. Zarůstá to tam křovinami a jít tam na procházku je 
o život, protože tam žije početná komunita agresivních bezdomovců. Začíná to tam být takový malý 
slam. Tak ale pod vás Letňany nespadají. 
Jan JAROLÍM, starosta Prahy 9: Tak, samozřejmě, Letňany jsou samostatnou městskou částí se svým 
starostou, se svou samosprávou. Pokud by to někoho zajímalo, co se dá dělat s bezdomovci, oni jsou 
bezdomovci a bezdomovci. Paní hovoří, paní Šimáková hovoří o agresivních bezdomovcích. My 
samozřejmě na svém území máme také všechny kategorie bezdomovců. Někdy působí velké obtíže, 
lidé je vnímají jako ty, kteří znečišťují okolí i například kolem kontejnerových stání, proto jsme také 
zavedli ty klecové systémy, které zabraňují do velké míry. 
Tak, ještě vás jenom přeruším, také kolem supermarketů. Lidé si hodně stěžují, my jsme tady měli i 
starosty z jiných městských částí, tak si hodně posluchači stěžují, že oni polehávají nebo posedávají 
kolem supermarketů, kolem Penny marketu například. 
Jan JAROLÍM, starosta Prahy 9: Tam je samozřejmě zdroj, zdroj toho, co je zajímá především, zbytky 
potravin. Ale všechno možné jiné. Takže rozhrabují kontejnery, vyhazují to ven, samozřejmě neuklízí. 
No, ale my máme také jinou skupinu bezdomovců, kteří si zaslouží náš respekt. Navázali jsme 
určitou, řekněme, symbiózu nebo spolupráci s určitým, s určitou vrstvou bezdomovců a oni nám 
pomáhají uklízet území městské části. 
A jak často? 
Jan JAROLÍM, starosta Prahy 9: Jednou za měsíc jim rozdáme 140 litrové pytle, přistavíme dva 
velkoobjemové kontejnery, no, a oni uklidí určitej region, určitou lokalitu, sesbírají všechny odpadky 
po normálních tedy spoluobčanech, kteří bohužel někdy se chovají jako prasátka. A za to požívají 
určitý, dejme tomu, stupeň hájení, obývají to samozřejmě v těch okrajových lokalitách, obývají někdy 
ty jaksi pomalu chátrající opuštěné zahrádkové kolonie. Nikdo je nepronásleduje, dokonce máme 
takovou i dohodu, nebo spolupracujeme samozřejmě s městskou policií, ona tam samozřejmě na to 
dohlíží. Ale spíš svým způsobem hájí tuhle tu lokalitu a tito bezdomovci se nechovají agresivně, chovají 
se slušně. 
A pane starosto, jak jste je oslovili? Jak vznikla ta spolupráce? To tam někdo za nimi šel a našel tedy 
nějaké, kteří nebyli agresivní? 
Jan JAROLÍM, starosta Prahy 9: To, řekl bych, že to je dílo mého kolegy radního Holečka, který má na 
starosti životní prostředí a dopravu. A tohle bych řekl, že se mu povedlo, navázat ten kontakt. Je to 
člověk asertivní a myslím si, že to bylo ku prospěchu všech těch skupin. Podotýkám, že za dobu této 
spolupráce, za ten letošek jsme sebrali už 27 tun odpadků. No, a to je číslo, který stojí za zmínku.  
A dělají toto i jiné městské části? 
Jan JAROLÍM, starosta Prahy 9: Nevím, opravdu já nevím. Nevím, jestli jsou i v jiných městských 
částech takovéto, řekněme, symbiózy. Ale nám se to prostě vyplácí. A těmto lidem, si myslím, že stojí 
za to poděkovat. Chovají se tak, jak bychom ani třeba neočekávali, ale jsme jim za to vděčni.  
Zvyšuje se množství bezdomovců na území Prahy 9? 
Jan JAROLÍM, starosta Prahy 9: Ono je to nárazové. Spíš bych řekl, že díky našemu postupnému tlaku 
se ten počet snižuje. My jsme navázali spolupráci se SŽDC, Správou železniční dopravní cesty, protože 
mnohdy ty bezdomovecké skupiny se ubytovávají v těch opuštěných drážních objektech, které lemují z 
dob dávno minulých lemují trati prakticky na území celé Prahy. No, a my postupně přikračujeme právě 
ve spolupráci s těmi drážními orgány k postupné likvidaci těchto opuštěných a chátrajících objektů.  

                                                 
26 GLOS, Hynek; BOŘÍKOVÁ, Hana. Devítkové homeless blues. Euro, 16. IV. 2010. 
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A tím se snižuje jaksi ta možnost pobývání bezdomovců. Ale jak jsem říkal, v některých těch odlehlých 
lokalitách, především v těch zahrádkových koloniích jim ponecháváme určitý prostor pro ten jejich styl 
života a, říkám, je to styl života, je to určitá jejich filozofie a prostě jsou to také lidé.  
A konkrétně jsou to krádeže kovových předmětů různých druhů, které trápí Prahu 9. Pane starosto, co 
se u vás děje?  
Jan JAROLÍM, starosta Prahy 9: Tak, samozřejmě tohle je nešvar, kriminální činnost, která trápí nejen 
Prahu 9. Ta trápí určitě celou Prahu a celou Českou republiku. Krádeže, zejména barevných kovů jsou 
známé. Bohužel začíná se rozmáhat díky rozvoji techniky i krádeže železných kovů. Nám se poslední 
dobou začínají projevovat krádeže, bohužel tedy, zejména dětských hřišť. A to díky existujícím 
akumulátorovým rozbruskám. 
Pane starosto, a co se z těch dětských hřišť kovového krade? Já teď přemýšlím, co na dětském hřišti je, 
klouzačka kovová. 
Jan JAROLÍM, starosta Prahy 9: No, tak tam je řada konstrukcí v těch dobře vybavených hřištích už 
jsou i kovové konstrukce, železné konstrukce. No, a to mu stojí za to. To jim stojí za to to odřezat 
a donesou to do nejbližší sběrny. Na tom smutné je to, že pořízení takové, takového hřiště, takového 
předmětu, například prolézačky, tak samozřejmě to je záležitost velmi drahá. Přitom tito lidé za to 
dostanou, jak se říká, pár šupů. A ta škoda samozřejmě je daleko, daleko horší, daleko větší. No, 
a o krádežích svodů z objektů, měděných plechů, ale bohužel taky třeba zabezpečovacích kabelů na 
železnici, o tom si myslím, že veřejnost je dostatečně informována. A tato trestná činnost opravdu 
začíná být veřejným ohrožením číslo 1. 
A jak to tedy řešíte? 
Jan JAROLÍM, starosta Prahy 9: No, bohužel stát v tomto případě se, nebo státní orgány se chovají 
velmi laxně k tomuto typu trestné činnosti. Zatím nenašly, bohužel, recept, jak tomuto zabránit. Praha 
9 má nějaký recept? 
Jan JAROLÍM, starosta Prahy 9: N-o, bohužel recept, který není zrovna, zrovna příjemný, dobrý. Ale 
nezbývá než zabránit tomu, aby tyto komodity druhotných surovin byly vykupovány. Protože tam 
chybí ta zodpovědnost těch, kteří to vykupují. Tam chybí ta kontrola. Takže přikročili jsme k restrikci, 
přikročili jsme k tomu, že už neprodlužujeme povolení činnosti v těchto, v těchto zařízeních. 
A skutečně se snažíme vymýtit z našeho území. Bohužel je to trochu proti ekologickým zájmům, ale 
myslím si, že tady ta bezpečnostní otázka je samozřejmě prvořadá a bohužel, pokud nenalezne náš 
zákonodárný sbor případně orgány činné v trestním řízení a podobně recept na zatrhnutí této 
činnosti, tak budeme muset přikročit tímto způsobem, tak, aby se to, aby to přestalo být atraktivní 
pro zloděje kovů. A neustoupíme ani o píď. Bohužel setkali jsme se s určitým nepochopením ze 
strany úředníků Magistrátu hlavního města Prahy, kteří vydali některá povolení bez konzultace 
s námi, dokonce i v rozporu s naším stanoviskem. Já doufám, že se pochlapí a budou s námi 
spolupracovat a vyhoví našim požadavkům ... Ta zodpovědnost těch, kteří vykupují ty kovy, je nulová. 
Protože oni jsou samozřejmě na tom finančně zainteresováni a víte, co tím myslím. A žádné způsoby 
kontroly nebo přístupu k těmto, k těmto lidem prostě zatím nepomohlo. A protože to nepomohlo, 
no, tak jim zabráníme v této činnosti. Jiná cesta nevede. Pokud samozřejmě se najde recept, ti 
zodpovědní se proberou, no, tak samozřejmě pak to půjde i tím, jak říkáte. Ono to tam totiž, ono to 
není jenom o tom, že to tam vozí bezdomovci. Oni to tam vozí už některé dokonce organizované 
skupiny, které se touto trestnou činností zabývají, protože se jim to vyplácí. Narážíme na mnoho 
problémů, a proto říkám, že jsme v přípravách a v diskusi, nejenom o registru přestupků a dalších 
restriktivních opatření. Ale restriktivní opatření se budou týkat právě i věcí, které se týkají sběren.27 

                                                 
27 DUCHKOVÁ, Štěpánka. Hlavním tématem je situace kolem bezdomovců na Praze 9. Český rozhlas Regina, 
14. XII. 2011. 
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ROK 2015 
 
Některé radnice už proto začaly bezdomovcům pomáhat. "Měl by to sice dělat stát, ten ale žádná 
jasná pravidla, jak těmto lidem pomoci, stanovena nemá," komentuje to Jiří Houdek - mluvčí Prahy 9, 
která se do řešení bezdomovecké otázky na svém území pustila. Městská část se totiž rozhodla 
nabídnout bezdomovcům zdarma ubytování ve vysloužilých stavebních buňkách mimo obytné zóny - 
odměnou za to, že budou v této lokalitě uklízet. "Lidé tady mohou bydlet, pokud kolem pravidelně 
uklízejí, kácejí náletové dřeviny a hlídají, aby v lokalitě nevznikaly černé skládky," potvrzuje Houdek. 
Ve dvaceti buňkách podle něj žije celkem 40 lidí, spolupráce s nimi přitom bez problémů funguje. Další 
bezdomovci podle něj našli útočiště v malých domcích v bývalé zahrádkářské kolonii. Radnice prý díky 
jejich práci ušetří za svoz odpadu, který do té doby stál kolem 300 tisíc korun ročně. Bezdomovci si 
zase konečně vyřešili bydlení. Pokud by si totiž měli unimobuňku sami zaplatit, vyšla by je na 10 tisíc 
korun - což by řada z nich finančně nezvládla.28 
 
ROK 2019 
 
Už čtvrtým rokem funguje v deváté městské části program, který zohledňuje nelehké osudy lidí. Osoby 
se zdravotním postižením, rodiče samoživitelé, senioři i třeba lidé bez domova, ti všichni se na radnici 
mohou obrátit o pomoc. Bezdomovcům například přiděluje buňky k bydlení, v jejímž okolí se pak 
starají o čistotu a pořádek. Ty tam jsou časy, kdy byla v domovech pro seniory či v pečovatelských 
domech nouze o místa. „V současné době ústav Sociální služby Praha, jehož zřizovatelem je Praha 9, 
disponuje 87 lůžky v domově seniorů, 110 nájemními byty v domě s pečovatelskou službou, rozšiřuje 
míru péče o seniory a zdravotně handicapované přímo v domácnostech,“ vypočítává zastupitelka 
Prahy 9 a bývalá radní Taťjána Horká. Slevy na nájmu i vzájemná výpomoc Vyjma zdravotně 
postižených a seniorů však radnice myslí i na ty, kteří se ne třeba úplně vlastní vinou ocitli v těžké 
životní a finanční situaci. Pomoc takovým lidem sestává především ve zlevnění nájemného, které činí 
80 Kč za metr čtvereční. Radnice tímto krokem deklaruje jakousi prevenci proti bezdomovectví. A když 
se i tato částka může obyvatelům zdát vysoká, další řešení je nasnadě. Je jím totiž přidělení buňky těm 
lidem bez domova, kteří jsou ochotní starat se o úklid zanedbaných oblastí, kde by jejich provizorní 
domov mohl stát. Zároveň se takovým lidem radnice postará o osobní doklady i sociální pomoc.29 

                                                 
28 Třetina bezdomovců pracuje. Na bydlení jim ale plat nestačí. Aktuálně.cz, 6. VIII. 2015. 
http://zpravy.aktualne.cz/domaci/tretina-bezdomovcu-pracuje-na-bydleni-jim-ale-plat-
nestaci/r~fa1076be3b8911e594170025900fea04/ 
29 Prevence proti bezdomovectví: V Praze 9 na to jdou metodou „něco za něco“. Blesk, 18. II. 2019.  
https://www.blesk.cz/clanek/595832/prevence-proti-bezdomovectvi-v-praze-9-na-to-jdou-metodou-neco-za-
neco 
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C-02 

ROK 2020 
 
Hostem víkendového Radiožurnálu je Arnošt Drozd, zkušený terénní sociální pracovník Armády spásy. 
V organizaci pracuje už pátým rokem a nedávno povýšil na vedoucího přímé práce. Je dlouhodobě 
v kontaktu s klienty na ulici a zná toto prostředí velmi dobře. Byl v terénu i po zavedení vládních 
opatření, kvůli kterým s kolegy museli řešit i různé specifické situace a jejich role byla pro lidi bez 
domova o to důležitější ... Jaká to pro vás byla zkušenost práce s lidmi na ulici právě v době 
nouzového stavu?  
Arnošt DROZD: Tak myslím si, že to bylo pro všechny pracovníky takhle v terénu úplně nová zkušenost, 
když ta krize nějakým způsobem přišla, nebo když ta vlna toho Covidu přicházela do České republiky, 
tak vlastně nikdo z nás nevěděl, co můžeme čekat, jak moc to propukne, jak moc to ovlivní vlastně 
naše klienty, jsme nevěděli, jestli mají nějakou sníženou imunitu vůči tady tý nemoci, nebo jestli, ba 
naopak, jak žijou na ulici, tak tu imunitu mají lepší a posílenou, tak jsme nevěděli a vlastně museli 
jsme celou tu naší terénní práci obrátit takřka vzhůru nohama a začít dělat trošku něco jiného, než 
jsme klasicky byli zvyklí.  
Arnošt Drozd, terénní sociální pracovník Armády Spásy, je naším hostem. Už jsme to naznačili. Říkali 
jste, že jste museli úplně změnit vaši práci s klienty právě v době toho nouzového stavu. Tak v čem to 
bylo jiné pro vás?  
Arnošt DROZD: Tak, když přišly ty největší vládní nařízení, tak my jsme vlastně v tom týmu jsme byli 
zvyklí nějakým způsobem se střídat v tom terénu, že jsme chodili každý pracovník vždycky druhem 
pracovníkem do toho terénu, to jsme museli přizpůsobit tím, že jsme vlastně chodili ve stálých 
dvojicích vůči bezpečnosti. A někdo chodil do práce na sedmou, někdo na půl osmou, někdo až na 
desátou tak, abysme se nepotkali a mohli se v tom zázemí nějak dobře připravit na ten terén. Potom 
vlastně ta práce byla taková, že místo takového běžného kontaktu s tím klientem na tý ulici toho 
oslovení jsme hodně chodili za stálýma klientama, když jsme jim říkali, že nemají vycházet, mají si 
chránit nějakým způsobem ústa, protože ti klienti naši nejsou tak informovaní jako běžný lidi, protože 
nemají takový přístup k internetu a k médiím, takže oni vlastně, oni ze začátku nevěděli, ani že to tak 
propuklo. 
A báli se, když jste jim řekl, o co se jedná?  
Arnošt DROZD: Báli jsme se všichni, nikdo nevěděl, co přijde. A úplně, co si pamatuju, tak úplně ten 
první terén, co jsme měli v týhle tý krizový době, tak jsme nabalili auto vším možným, co jsme měli  
v zásobách šály, šátky, nějaký roušky, a to jsme vlastně vyjeli rozdávat do těch ulic těm lidem, abysme 
je informovali o tom, co se vlastně děje.  
Jak na to reagovali, když jste jim řekli, co se děje ve společnosti a co by se s nimi mohlo stát, kdyby 
nedodržovali ta opatření?  
Arnošt DROZD: Tak určitá, určitá část těch lidí si myslela, nebo to polehčovali nějakým způsobem, ale 
většina těch lidí se báli a snažili se chránit před tím, protože opravdu nikdo nevěděl, co se stane a ti 
lidi věděli, že tím, že jsou na ulici, takže jsou ohrožení.  
Už jsem to říkala v úvodu, že jste museli řešit řadu specifických situací, které třeba?  
Arnošt DROZD: No, vlastně v tom, v tom terénu jsme přestali, přestali, ta naše služba je taková, že my 
se ráno vlastně sejdeme v kanceláři nebo v tom našem zázemí, dopředu máme udělaný nějaký plán 
toho týdne a vyrazíme vlastně do těch ulic a každý ten náš pracovník terénní, tak má nějakou klíčovou 
městskou část, kam dochází a vlastně se stará na tý městský části o ty lidi. To bylo vlastně teďka 
zachováno, ale byli k nám dán nějaký dobrovolník, lidi, co se přihlásil dobrovolně, že by nám chtěli 
pomoct. A ti třeba chodily vysloveně , my jsme tomu říkali distribuční terén, že chodili a rozdávali 
roušky, rozdávali dezinfekci klientům, rozdávali nějaký jednorázové rukavice a dávali jim takový to 
základní poradenství o tom, co by měli a neměli dělat v týhle tý koronakrizi.  
Jaká je situace teď mezi bezdomovci, jsou pořád opatrnější?  
Arnošt DROZD: Nějakým způsobem se to rozvolnilo, myslím si, že opatrní asi určitě jsou, pořád vlastně 
si, my jsme se vrátit do běžného režimu 18. května, takže ta služba funguje od 18. května tak, jak 
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fungovala před tou koronakrizí. A vlastně nadále rozdáváme ochranný pomůcky, roušky a dezinfekci, 
co furt máme, tak nadále a ti lidi si to pořád berou, takže bych řekl, že jsou na sebe opatrní.  
My jsme mluvili o tom, co se změnilo pro vás, pro vaši práci v době nouzového stavu, jak ale muselo 
být lidem na ulici, protože v podstatě nemohli chodit, i kdyby chtěli někam na brigády, nemohli nikde 
vypomáhat, v podstatě i lidé se báli, kteří by jim třeba chtěli pomoct víc než jindy. Byla ta situace pro 
ně o hodně horší, než kdykoliv jindy?  
Arnošt DROZD: Já bych řekl, že ta situace pro ně byla o hodně horší, než kdy jindy, už jenom z toho 
důvodu, že spousta lidí na ulici je závislá na turismu, když to tak řeknu, protože oni ty lidi si třeba 
i vyžebrají nějaký peníze v centru města a vyžebrají si to od turistů, a když ten turismus tady nebyl a ty 
ulice byly prázdný, tak vlastně jim ty peníze neměl kdo dát. Pak jsou tady lidi, co mají nějaký dluhy, 
klienti, exekuce, nějaký svoje finanční problémy a vědí, že když nastoupili do práce, tak jim to sebere 
exekutor, takže jsou nuceni pracovat načerno a v tu chvíli, kdy tohle to přišlo, tak třeba i o tu práci 
přišli. Takže si myslím, že to mělo, tady to na mě mělo velkej dopad si myslím já osobně teda.  
Jedním z vašich úkolů je tedy vyhledávat a kontaktovat lidi na ulici. Jaká je ta první věta, kterou jim 
řeknete?  
Arnošt DROZD: Já mám takovou větu, že když přichází na to místo a ty lidi mě úplně neznají, přicházím 
na nějaký nový místo, může to být stan, nebo můžou to být třeba lidi na lavičce a já jsem se s nimi 
nikdy nepotkal, tak je oslovím, řeknu jim dobrý den. Já jsem terénní pracovník z Armády spásy. 
A zeptám se, jestli bych jim mohl s něčím pomoc, jestli nepotřebujou pomoct vyřídit nějaký doklady, 
dávky v hmotný nouzi, důchod, nebo jestli nepotřebujou, nosíme u sebe něco málo k jídlu, nosíme u 
sebe ponožky, za to jsou lidi strašně moc rádi, nebo kolikrát ten člověk třeba ani nic nepotřebuje, ale 
chce si tak normálně lidsky popovídat, no.  
Jaká je ta bezprostřední reakce těch lidí?  
Arnošt DROZD: Tak vzhledem k tomu, že vlastně ty terénní pracovníci zajímá chodit za těma lidma, 
oslovují je, tak ten člověk buďto si normálně s náma povídá a jsou všichni takřka v pohodě. A málokdy 
se stane, že nás ten člověk odmítne, že třeba řekne, jakože nic nepotřebuje, ať jdeme pryč, to se 
nestává zase tak úplně často, ale stává se to taky samozřejmě.  
Když jim nabídnete všechno to, co pro ně můžete udělat. Tak jaká je taková ta jejich reakce, že někdo 
by opravdu ten svůj život změnit chtěl. Je těch lidí hodně, anebo spíš jde o to, že si s vámi prostě 
jenom popovídají?  
Arnošt DROZD: No, tak já bych řekl, že to je na uvážení každého toho klienta, jestli vlastně se sebou 
chce dělat něco, nebo nechce. My mu dáme nějaký možnosti, co by se s tím, co by se dalo dělat, 
samozřejmě ta naše práce je hodně závislá na nějaký důvěře vůči pracovníkovi a klientovi, nebo ten 
klient by měl věřit tomu pracovníkovi, myslím si, že když tam ta důvěra je, tak ten klient se  
i rozpovídá, řekne o těch problémech, co na první pohled nejsou třeba vidět, nebo o nich nemluví. 
A myslím si, že když ten člověk chce s námi spolupracovat, tak se vždycky nějaká cesta najde.  
Začali jsme s tím, že klienti sedí na lavičce, že je oslovíte, ale to nejsou jenom lavičky. Která jsou  
v Praze místa, kde skutečně ti bezdomovci, nechci říct asi žijí, spíš tak přežívají, co by člověka úplně 
překvapilo, kde ti lidé nakonec vlastně skončí?  
Arnošt DROZD: No, já bych řekl, že to člověka takový to běžnýho, který vlastně do toho úplně nevidí, 
tak by ho překvapilo, kolik těch lidí bez domova je kolem nás, vlastně člověk, když jde po ulici, tak 
vesměs vidí, když to řeknu v závorce, ty nejhorší bezdomovce, ti, co někde sedí nebo tak, ale ona je 
spousta lidí i mladých na ulici, který třeba spí někde v lesíku ve stanu, nebo spí někde pod mostem, 
ráno vstávají normálně do práce, ale mají nějaký prostě svoje osobní problémy, ať to jsou dluhy, nebo 
nějaký zdravotní stav, nebo nějaká životní situace a je pro ně těžký prostě sehnat si bydlení, nebo 
vůbec našetřit na nějakou kauci, takže ti lidi bez domova, bych řekl, že jsou všude kolem nás.  
Překvapí vás ještě něco, když jdete za nimi, vypráví vám své příběhy?  
Arnošt DROZD: Vždycky, no, jako vždycky, vždycky je něco k překvapení, samozřejmě je to od tý 
důvěře, jestli vám ten člověk potom říká pravdu, nebo jestli si něco vymejšlí. Jako my ty lidi 
nesoudíme, my je bereme takový, jací jsou, oni nás berou jako terénní pracovníky, oni vědí, že my 
nejsme žádný restriktivní složka, že po nich vlastně nic nevyžadujeme, že naopak jim může pomoct, 
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takže si myslím, určitě je vždycky, co by nás mohlo v terénu překvapit, ale dlouho jsem se s něčím 
takovým nesetkal.  
Kolik je v Praze lokalit, kam Armáda spásy za bezdomovci vyráží?  
Arnošt DROZD: Tak my pokrýváme plošně celou Prahu, takže když nám třeba někdo napíše e-mail, že 
támhle na kraji města někdo je, tak si třeba zjistíme, jestli tam není nějaká jiná organizace, která by to 
měla blíž a mohla by tomu člověku víc pomoct a víc se mu věnovat. Ale my opravdu chodíme po celé 
Praze, no, my máme, jak jsem říkal, nás je v terénu, my jsme sedmičlenný tým a každej z těch 
pracovníků má nějakou klíčovou část, takže má svoji městskou část, ať je to Praha 9, ať je to Praha 8, 
Praha 7 a tam dochází a za tu zodpovídá, plus teda chodíme takový ten monitorovací plošný terén 
všude.  
A nejenom, že chodíte, ale také jezdíte. Jaká je ta pomoc toho mobilního vozu?  
Arnošt DROZD: Tak vlastně to mobilní auto, co my máme, tak máme, teďka to bude třetím rokem,  
2 roky ho máme, a to je taková velká dodávka, je přestavěná na takovou , nemůžu říct sanitku, ale 
vzadu jsou 3 sedačky se sklápěcím stolečkem, probíhá tam nějaký lehký základní ošetření, jakože 
převaz rány, občas dáme nějakou, nějaký zdravotní materiál, když ten člověk si to potřebuje třeba 
převázat sám nebo tak, plus tam probíhá sociální poradenství a výdej polévky.  
Mezi těmi lidmi na ulici je víc mužů, než žen. A dá se říci, jaký třeba věkový průměr těch lidí, se kterými 
vy se setkáváte?  
Arnošt DROZD: Já si osobně myslím, že na tý ulici je opravdu víc mužů než žen, nevím, čím je to 
zapříčiněný. A ten věkovej rozdíl je všelijaký. My vlastně pracujeme s lidma plnoletýma od těch 18 let. 
A je to od těch 18 let až do důchodovýho vysokýho věku.  
To mi řekněte. Nejmladšího klienta, to je tedy ten osmnáctiletý a ten nejstarší?  
Arnošt DROZD: Takhle z hlavy vám to neřeknu, třeba 80 let, ale to byl pán potom, kterýho jsme dostali 
na azylový bydlení, takže ten z ulice šel bydlet rovnou.  
Jak složité je pro ty lidi si opravdu vyřídit ty doklady a kývnout na tu vaši pomoc, co jim brání, aby zašli 
na tu jinou cestu, než je jejich cesta třeba pod ten most a podobně. Co to v těch lidech je?  
Arnošt DROZD: Tak ono už jenom v dnešní době, když je člověk na ulici a vlastně nemá žádné rodný 
list, nemá žádný doklady, třeba mu všechno ukradnou, tak pro toho člověka není vlastně vůbec 
jednoduchý tu občanku získat zpátky, protože ten člověk potřebuje nějaký poplatek 100 Kč, tak to si 
třeba někde vydělá, nebo my jsme schopni z nějakýho našeho sociálního fondu mu tu 100 Kč zaplatit, 
ale když ten člověk úplně sám, tak on potom potřebuje, potřebuje rodný list, který mu vlastně vydá 
kurátor na požádání z jeho městský části, nebo z jeho matriky, když ten člověk je třeba mimo Prahu, 
ale to je rodný list pro úřední potřebu, takže ten kurátor tomu klientovi ten rodný list nemůže dát do 
ruky, může to dát do ruky nám a my musíme jít s tím klientem a potvrdit identitu toho klienta na 
úřadě. Když ten člověk je prostě sám, tak by měl mít k sobě další 2 lidi, který mu tu identitu potvrdí, 
ale ti musí mít samozřejmě doklady.  
Zdá se mi, že to prvotní, co by ti lidé měli mít, je právě ten občanský průkaz.  
Arnošt DROZD: Určitě, no.  
A tam, když je takovýhle zádrhel, tak to málokdo vydrží tu cestu absolvovat.  
Arnošt DROZD: No, není to úplně jednoduchý, samozřejmě potom už je to, když zajdeme za 
kurátorem, požádáme o ten rodnej list, tak to může trvat, dejme tomu, 14 dní a potom se požádá 
o občanku a za dalších 14 dní občanka je hotová, takže to potom už je ráz naráz, ale ten prvotní krok 
vůbec se odhoupat, rozhoupat a někam dojít, tak si myslím, že tohle to ty lidi odradí, když už to sami 
zkusí a vědí, že jim to nevyjde a nevědí, na koho by se měli obrátit, tak si myslím, že to není úplně 
jednoduchý.  
Jak složitá a dlouhá cesta je, když ten člověk chce jít do azylového domu, nebo chce někde přespat, 
anebo chce získat třeba sociální bydlení?  
Arnošt DROZD: Tak, když člověk jde do azylového domu, tak vlastně si zajde na ten azylový dům, tam 
se spojí se sociální pracovnicí, vyplní určitý formuláře, a když, když je místo, tak se vlastně domluví 
s tou sociální pracovnicí a ta mu řekne teoreticky možný nástup do toho azylových domů, k tomu taky 
je zapotřebí určitý náležitosti, doklady a pak nějakej stálej příjem, ať to jsou doplatek na bydlení třeba 
od úřadu nebo nějaký důchod nebo dávky hmotné nouze, když ten člověk třeba nemá žádný příjem, 
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tak je to složitější, no. Naštěstí tady třeba fungujou jiný projekty, co jsou schopný tomu člověku třeba 
na měsíc, na 2, i na 3 měsíce zaplatit bydlení, než ten člověk se dá dohromady a zajistí si nějakou 
stálou práci.  
Jakou máte zkušenost s lidmi, kteří právě jsou v těch azylových domech, selžou někdy, práci si 
nenajdou, neplní si to, co by měli.  
Arnošt DROZD: To takhle úplně z hlavy říct nemůžu, protože vlastně já mám na starosti ten terénní 
tým a na tom azylovém domě vlastně pracujou už naši kolegové, ale my se s nima nedostane tak do 
styku, takže já nemůžu říct, jestli to je 5 lidí z 10, nebo jestli to je 1 z 10, nebo jestli všichni to tam plní, 
to je, to by vám mohli říct kolegové, já vám, já mám přehled o tom terénu. 
Jste mladý člověk, musím říci, že jste potetovaný, říká se tomu ten rukáv, to máte tedy celou ruku. 
Takže vlastně oni vás berou tak trošku, že nejste prostě nějaký kravaťák samozřejmě, ta vizáž je tam 
taky trošku důležitá.  
Arnošt DROZD: My v tom týmu jsme všichni takovýhle v tomhle tom způsobu dost volný, myslím si, že 
to k tomu i trošku patří, k tý naší práci, že jednáme s těma klientama jako se sobě rovnýma. A myslím 
si, že kdybysme přišli 2 terénní pracovníci v oblékách a v kravatách do nějakýho stanovýho městečka, 
tak by nám ti lidi podle mě nevěřili.  
Ještě na závěr, co pro vás osobně znamená takovéto hlavní motto Armády spásy, kde je jasně řečeno, 
srdce Bohu, ruce lidem?  
Arnošt DROZD: Já jsem, já to beru tak obecně, já to beru, že srdce lidem a srdce lidem, protože já 
osobně věřící teda nejsem, ale myslím, že ta léta práce se musí dělat s tím, že to člověk má rád  
a s nějakým takovým osobním přístupem.30 

                                                 
30 BUREŠOVÁ, Zuzana. Rozhovor s terénním pracovníkem Armády spásy Arnoštem Drozdem. Český rozhlas 
Radiožurnál, 11. VII. 2020.  


